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درست است که در شرایط اقتصادی کنونی ایران و به ویژه در وضعیت پاندمی کرونا، خرید تسلیحات به هیچ وجه در اولویت برنامه های ایران نیست، 
اما قضیه حفاظت از حقوق قانونی و دستاوردهای مشروع ایران در یک توافق بین المللی است که باید با چنگ و دندان هم که شده آن را نگه داشت؛ در 
عرصه مناسبات بین المللی گذشتن از یک حق قانونی و واگذار کردن یک سنگر، چراغ سبزی برای زیاده طلبی و فشار بیشتر به طرفهای مقابل است و 

آنها را به زدن ضربه های بیشتر و مکرر ترغیب می کند
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حدود یک ســال تا انتخابات 1400 مانده اســت اما گمانه زنی ها 
شروع شــده و هر روز اســامی متفاوتی برای شرکت در کارزار 
انتخابات ریاســت جمهوری شمیده می شــود. احمدی نژاد یکی 
از همان اسامیســت که چند وقتی می شــود زمزمه هایی از آن 
شنیده می شود و شخصیت های متفاوتی از هر دو طیف سیاسی 
تحلیل هــای خودشــان را درباره حضور یا عــدم حضور او بیان 
کردند. تا جایــی که زیبا کلام به صراحت بیان کرد که »رئیس 
جمهــور آینده هم یا احمدی نژاد خواهــد بود یا یک فردی مثل 
سعید جلیلی.« اما روز گذشــته احمدی نژاد در اولین واکنش به 
خبر حضورش در انتخابات ریاســت جمهوری سال 1400 گفت: 

آماده فداکاری برای ایران هستم.
او در پاسخ به ســوالی در این خصوص گفت: هنوز تا انتخابات 
وقت داریم، ما باید به فکر امروز باشیم. امسال در کل دنیا سال 
تحولات است و باید خود را برای این آماده کنیم و مراقبت کنیم 
تا ملت ها آســیب نبینند. باید به فکر اصلاح جهان باشیم و فکر 
می کنم هر اصلاحی رخ می دهد باید در سطح جهان اتفاق بیفتد.
احمدی نژاد ادامــه داد: من هم یک فرد کوچکی از ۷.۵ میلیارد 
انســان هستم و دوســت دارم جهان خوب اداره شود و مردم در 
رفاه و آســایش و آزادی و عزت باشند. هنوز به مسئله انتخابات 
فکری نکرده ام و شخصا هم تمایلی به این کار ندارم؛ گرچه من 

هم مثل همه ایرانیان آماده فداکاری برای ملت هستم.
به گزارش خبرآنلاین، برخی  هــم معتقدند که این گمانه زنی ها 
نمی تواند رنگ واقعیت داشته باشد و احتمالا تنها ایده پردازی های 
شــخص احمدی نژاد برای ماندن در صدر اخبار اســت؛ هرچند 
صحبت های ضد و نقیضی در ایــن رابطه وجود دارد اما عباس 
امیری فر مشــاور وریاســت شــورای فرهنگی و امام جماعت 
مسجد سلمان نهاد ریاســت جمهوری در دولت دهم می گوید: 
»با شــناختی که از احمدی نژاد دارم او حتما وارد گود انتخابات 

می شود.
امیری فــر می گویــد »احمدی نــژاد برای آنکــه موضوع ۹۶ و 
ردصلاحیتش دوباره تکرار نشود احتمالا با شورای نگهبان وارد 
مذاکره خواهد شــد و در رابطه با رعایت خط قرمزها تعهدی به 

حاکمیت خواهد داد.«
او گمانــه دیگــری را هم مطــرح می کند و آن معــاون اولی 
احمدی نژاد اســت. به اعتقاد امیری فر اگر رئیس جمهور 1400 
ابراهیم رئیسی یا ســعید جلیلی یا یکی از نزدیکان احمدی نژاد 

باشد او احتمال دارد به عنوان معاون اولی ایفای نقش کند.
آنچه در ادامه می خوانید مشروح این گفت و گو است:  

آقای امیری فــر! این روزها صحبت از احتمــال حضور دوباره 
محمــود احمدی نــژاد در انتخابات 1400 به گوش می رســد با 
شناختی که از شخصیت او دارید چقدر احتمال دارد احمدی نژاد 

وارد گود انتخابات ریاست جمهوری شود؟
با شناختی که من دارم او در انتخابات شرکت خواهد کرد. ممکن 
است که افراد دیگری هم در این انتخابات شرکت کنند، منتهی 
باید شــرایط زمان را هم در نظر بگیریــم، الان با توجه به این 
تورم بی سابقه و فضای اقتصادی این سالها و ...محبوبیت آقای 
احمدی نژاد بالا رفته است، بنابراین به نظر من شرکت می کنند.

احتمال مذاکره احمدی نژاد با شورای نگهبان
 اما بحثی که الان داریم بحث شورای محترم نگهبان است که 
اگر بتوانند مذاکره کنند )چون اشتباهاتی در گذشته داشتند مثل 
ایســتادن در مقابل رهبر انقلاب(، پس اگر بتواند نزدیک شود و 

یــک تیمی در حد انقلاب و نظام انتخاب کند امیدی اســت که 
برگردد. مشــابه این اتفاق در مجلس هم افتاد یعنی تعدادی که 
الان منتقد آقای احمدی نژاد هســتند اما مدتی در دولت ایشان 
بودنــد، مردم به آنها اقبال کردند و تعدادی انتخاب شــدند، این 
نکته ای اســت که بستگی به عملکرد ایشــان دارد، یعنی باید 
مذاکراتی داشــته باشد که با مقداری تفاهم در مسائل، می تواند 

خودشان را عرضه کند.
شواهدی از تغییرات در دفتر احمدی نژاد وجود دارد

*یعنی شما فکر می کنید که احتمال دارد که احمدی نژاد حاضر شود 
تعهدی به شورای نگهبان یا حاکمیت بدهد که از آن خط عبور نکند و وارد 

انتخابات شود؟
بله. من با دوســتان که مذاکره می کنم شواهدی وجود دارد که 
آقای احمدی نژاد تیم ســابقش را در دفترش عوض کرده است 
و افراد داناتری را آورده اســت و دیگر اســمی از آقای بقایی و 
مشــایی نیســت یعنی اصلا دیگر در دفتر رفت و آمدی ندارند 
و یعنی تغییراتی ایجاد شــده اســت. با روحیاتی که من از آقای 
احمدی نژاد می شناســم تغییر مواضع مــی دهد یعنی اینگونه 
نیســت که حتما روی موضع خودش باشد و الان هم با گذشت 
۸ ســال با تجربه ای که به دست آورده است این روحیه را دارد 
که بخواهد در گذشــته خود تجدید نظر کند و اشتباهات خود را 

در گذشته تکرار نکند.
گمانه زنی درباره معاون  اولی احمدی نژاد و ریاست جمهوری 

رئیسی
اگر این کار را بکند طبیعی است که اقبال ایشان زیاد است، اقبال 
در این حد است که اگر شخصی هم مورد تایید شورای نگهبان 
قرار بگیرد، مثلا شخصیتی مانند آقای رئیسی اگر احمدی نژاد را 
بــه عنوان معاون اول و نفر دوم خود انتخاب کند، در رای گیری 
این فرد خیلی تاثیر دارد یعنــی محبوبیت احمدی نژاد می تواند 

آرا را به خود جذب کند؛ همه اینها بستگی به خود ایشان دارد.

قانون نانوشته مانع حضور احمدی نژاد
 منتهی یک نکته هم وجود دارد و آن این است که ما یک قانون 
نانوشــته داریم، همانطور که در امریکا یک نفر نمی تواند بیش از 
۲ دوره رئیس جمهور یاشد، درست است که ما این قانون را نداریم 
اما معمولا نظام ما یا این اجازه را نمی دهد یا تجربه نکرده اســت 
که کســی که ۸ سال رئیس جمهور باشــد دوباره رئیس جمهور 
شــود، نمونه آن آقای هاشمی اســت که زمانی که می خواست 
مجدد برای ریاســت جمهوری کاندید شود، شورای نگهبان به او 
این اجازه را ندادند و گفتند شــما تمام قدرت و ایده و طرح و نظر 

و برنامه خود را در آن ۸ سال داده اید.
احمدی نژاد اصراری به رئیس جمهوری ندارد، معاون اول 

هم می شود
امــا اینکه بخواهید به عنوان نفر دوم بیایید اشــکالی ندارد؛ مثلا 
شخصی بگوید من رئیس جمهور می شوم و معاون اول من آقای 
احمدی نژاد باشــد و من فکر نمی کنم آقــای احمدی نژاد این 
روحیه را داشته باشد که بگوید من حتما باید رئیس جمهور شوم. 
اگر ایشــان با کســی مذاکره کند و تعهد دهد و همکاری داشته 
باشــد و اگر بخواهد در نظام ادعای خدمات داشته باشد، یکسری 
از دولتمردانی که در دولت نهم و دهم زحمت کشــیدند می توانند 
دوباره دور هم جمع شــوند وبه ایشان علی رغم انتقاداتی که دارد  

کمک کنند که مشکلات مردم حل شود.
علی رغــم انتقاداتی که به آقای احمدی نــژاد داریم اما مزایای 
خوبی هم دارد، اینکه خود او یک رســانه اســت و مردم دوست 
است و بر خلاف تمام این اختلاس ها و دزدی هایی که شاهد آن 
هستیم ایشان ساده زیست است و همان خانه ای که داشته است 
را دارد و چیزی به آن اضافه نکرده است و طرح هایی مثل یارانه، 

مسکن مهر و.. داشتند.
ولی کارشناسان و تحلیلگران می گویند که همین طرح ها با ایرادات انجام 

شد و الان نمی توانند که آن ایرادات را رفع کنند.

چرا نمی توانند رفع کنند؟ شــما فرض بگیرید که مکان این طرح 
زیرساخت ندارد، خب شما برای آن زیرساخت درست کنید.

*مثلا در موضوع یارانه ها، یک بحث این بود که احمدی نژاد آن را با تخلف 
انجام داد و الان هم باری بر دوش دولت است.

آن زمــان یارانه 4۵ هزار تومان بــود، اگر یارانه بار بود چرا دولت 
بعد آن را ادامه داد؟ و اگر خوب بود چرا زمانی که وضعشان خوب 
بود و برجام موفق بود و درآمد خوبی داشتند آن را ۲ برابر نکردند؟ 
بنابراین اگر اینها صداقت داشــتند که گفتند این یارانه، بار است، 
همان موقع این بار را برمی داشتند و چرا امروز و فردا کردند؟ که 
در نهایت هم آن را قطع نکردند و الان که آخر عمر دولت اســت 

می خواهد آن را ۲ برابر کند.
احمدی نژاد به بقایی و مشایی ظلم کرد

آقای احمدی نژاد اشکالات داشت و من هم برای همان اشکالات 
ارتباطم را کم کردم، یکی از این اشــکالات این بود که همکاری 
خود را با آقای بقایی و مشایی می دانست و اصرار می کرد که آنها 
محاکمه نشــوند که با همین اصرار ایشان، در حق این ۲ نفر ظلم 
شــد چون اگر سکوت می کردند حساسیتی پیش نمی آمد. اینکه 
در هر دولتی معاون یا وزیر آن اشــکلاتی داشته باشد امر طبیعی 
اســت اما آن مقاومت کردن ها باعث شد که مقداری مشکلات 
برای خود او ایجاد شــود. اگر ایشــان بتواند این رویه ها را تغییر 
دهــد می تواند به مردم خدمت کند و آرای مردم را به خود جذب 
کند)ممکن اســت برای بار سوم به او مجوز داده نشود اما ایشان 
می تواند در پســت معاون اولی به مردم خدمت کند(. در شرایط 
الان، نظام ما نیاز به وحدت و جو حداکثری دارد و این حالتی که 
امــروزه وجود دارد که همه یکدیگــر را می زنند و این جناح وآن 
جنــاح می کنند حالت خوبی ندارد چون دیگر کســی برای ملت 
باقــی نمی ماند.  ما باید با هر ســلیقه ای که داریم و هر جناحی 
که هســتیم اگر به نظام و رهبری وفادار هستیم باید در کنار هم 
بنشــینیم و با هم کار کنیم تا بتوانیم مشکلات مردم را حل کنیم 

چون دل آدم می ســوزد که با آن همه شــهید بعد از 41 ســال 
مردممان در فقر زندگی کنند.

*اقای امیری فر! شما می گویید که اگر شورای نگهبان هم اجازه ندهد، 
احمدی نژاد می تواند در مقام معاون اولی ایفای نقش کند. رئیس جمهور 
چه کسی باید باشد؟ آیا قبلا بین احمدی نژاد و آن رئیس جمهور توافق 

می شود؟ چه کسی باید رئیس جمهور شود تا احمدی نژاد معاون او شود؟
من نظر خود را می گویم و نمی دانم که توافق شــده است یا نه. 
مثلا حاج آقا رئیســی گزینه خوبی است چون به نظر من ایشان 
محبوبیت خوبی دارد، اگر ایشان کاندیدا شود چون نظر مخالفتی 
با آقای احمــدی نژاد ندارد یا حداقــل آن را علنی نمی کند، به 
هرحال ایشــان برای ریاست جمهوری خیلی مناسب است و بعد 
هــم اگر بگوید من احمدی نژاد را در ســمت معــاون اولی خود 
انتخــاب می کنم، اگر این نظر را بدهد به نظر من با رای بالایی 

انتخاب خواهد شد البته باید رقیب ایشان را هم در نظر بگیریم.
به من خبر رسیده احمدی نژاد مواضعش را تغییر داده

 در نهایت به نظر من احمدی نژاد الان رای خوبی در میان مردم 
دارد، یعنی چون بیشتر در میان مردم است، اگر اشکالات خود را 
رفع کند و مقداری با صراحت بیشتر نسبت به نظام و ولایت فقیه 
و رهبری نظر قاطعی دهد، خیلی ها پشــت ایشان قرار می گیرند 
و بــه او کمک می کنند. به نظر من این طــرح می تواند موفق 
شود. من آقای رئیسی را مثال زدم اما ممکن است فردی از دولت 
خودشــان مثل آقای جلیلی یا دوســتان دیگر باشد، اینها کاندید 
شوند و این پیشنهاد را بدهند و به موفقیتی برسند، چون این پیغام 
ها برای من میرسد که ایشان مواضع خودشان را تغییر داده است.

اگر احمدی نژاد با الهام وارد انتخابات شود لج و لجبازی 
است

*شما قبلا گفته بودید که احتمال دارد احمدی نژاد از طریق الهام وارد 
شود، یعنی الهام برای ریاست جمهوری بیاید. الان چقدر آن تحلیل را قبول 

دارید و فکر می کنید این اتفاق بیفتد؟
اگر با ایشــان مذاکره ای شود و اگر ایشــان تعهداتی نسبت به 
عملکرد گذشته داشته باشــد و  تعهدی دهد که تمردی صورت 
نگیرد و در مسیر نظام و رهبری باشد، این مشکل حل شده است.

*یعنی خودش شخصا وارد می شوند؟
بله. دوره قبل  با اینکه می دانســت رد صلاحیت می شود و رای 
نمی آورد اما با لجبازی کاندیدا شد و همین باعث شد که ۲ قطبی 
شــود و فرمان حضرت آقا را تمرد کند و باعث شــد که روحانی 
سر کار بیاید. یعنی نقشــه ایشان به نفع روحانی شد و ناخودآگاه 
در زمین روحانی بازی کرد. اگر لجبازی نباشــد همین طرحی که 
گفتم موفق اســت، اما اگر بدون آمادگــی قبلی، بدون مذاکره با 
شــورای نگهبان و بدون اینکه اشتباهات گذشته را جبران کند و 
بخواهد دســت آقای الهام و شیخ الاسلام را بگیرد، طبیعی است 
که دوباره لج و لجبازی شــود .عقل و درایت ایجاب می کند که 
ایشــان تجدید نظر کند تا آنچیزی که خیر نظام و اســلام است 

صورت بگیرد.
*شما حاضر هستید که دوباره با آقای احمدی نژاد کار کنید؟

من بخاطر بحث تمردش از رهبری از ایشــان جدا شــده ام ولی 
اگر ببینم که ایشان تعهد دهد و در راستای پیشنهادهایی که دادم 
نامه ای به رهبری بنویسد و در گذشته خود تجدید نظر کند و من 
مطمئن شــوم که خط قرمز ایشان قطعا رهبری است بله! دست 
ایشان را هم می بوسم که برای خدمت به مردم بیاید و ما هم به 

ایشان کمک می کنیم.

تحرکاتاحمدینژادی
احمدینژاد:آمادهفداکاریبرایایرانهستمامیریفر:رئیسیبگویداحمدینژادرامعاوناولمیکنم،خیلیرایمیآورد

اصول فراموش شده قانون اساسی
سیدشهاب الدین چاوشی

قانون اساســی جمهوری اسلامی ثمره خون شهیدان انقلاب 
اســلامی نامیده شده و تنها ســند مهم میثاق ملت ایران با 

حاکمیت جمهوری اسلامیست.
پرواضح اســت مشروعیت نظام سیاســی هر کشور با میزان 

تقید و پایبندی حکومتگران با آن ســنجیده می شود و داوری 
وجــدان عمومی جامعه بدور از نــگاه های مخالف و موافق حاکمیت نســبت به 
حکومت شــکل می گیرد. طبیعی است که یکی از عوامل مهم در گرایش عمومی 
مردم در قانون پذیری و التزام به نظم برآمده از قانون نوع رفتار و ســلوک متولیان 

امور با قانون است.
همچنان که در روایات دینی اشــاره شــده مردم به زمامداران بیشتر شبیه ترند تا 
پدرانشــان. این امر حاکی از تاثیرگذاری نحــوه تبعیت قوانین و مقررات عمومی و 
ســلوک عوامل اجرا و داوری در میان مردم اســت. قانون اساسی منظومه به هم 
پیوســته ای است که خدشــه در هر یک از اصول آن چه در عرصه قانونگذاری و 
وضع مقــررات عادی و روزمره و چه در نقض و کمرنگ شــدن هریک از اصول 
آن مــی توان باورهای عمومی جامعه را نســبت به صلاحیت حکومت تحت تاثیر 

قرار دهد.
 پایــه های اعتماد عمومی یک ملت به هر حکومتی به خصوص حکومتی که خود 
تاسیس کرده و به آن مشروعیت سیاسی داده اند به یک باره فرو نمی ریزد بلکه با 
هر رفتار سیاسی غیرقانونی و نامعقول و نقض هریک از تعهدات قانونی که بمنزله 

عقد دو طرفه بین حکومت و مردم است دچار فروپاشی تدریجی می گردد.
 برای مســاعدت به نمایندگان و مجلس جدید که در آرزوی بازســازی ســرمایه 
اجتماعی و جلب اعتماد عمومی جامعه هســتند بخش هــای مورد غفلت یا مورد 
نقض را بعنوان یک مدرس درس حقوق اساســی دانشکده حقوق و مدیر بازنشسته 
ای که بیش از ســی سال سابقه مدیریت اجرایی داشــته ام بر خواهم شمرد امید 
آنکه موثر افتد و تذکرات نافعی بر مومنان و علاقمندان به سرنوشت سیاسی کشور 
باشــد.تعهد نظام به آزادی بیان و رســانه ها،  اجرای اصل هشتم قانون اساسی و 
لزوم نظــارت همگانی، تکالیف دولت در خصوص بیمه همگانی و تامین اجتماعی 
بیکاران، بی سرپرســتان و التزام دولت در امر تامین مسکن نیازمندان و دهها اصل 
آرمانــی و مترقی دیگر که هریک می تواند بمنزله اهرم های اساســی یک نظام 
سیاســی کارآمد و مقبول عمل کند ازجمله موارد مهمی است که امروز در آستانه 
تشــکیل مجلس می تواند مورد توجه و مداقه کنشــگران اجتماعی و حقوقدانان 
کارآشنا قرار گیرد تا مجلس جدید با وقوف به ظرفیت های مغفول مانده در قانون 

اساسی، امور کشور را در راستای بهروزی ملت تدبیر کند.

ایرانبهتلاشهابرایتمدیدتحریمهایتسلیحاتیچهپاسخیخواهدداد؟

نقضدربرابرنقض
دســتاوردهای  از  یکی 
مهــم برجــام، پایان 
فــروش  تحریــم 
ایران  به  تســلیحات 
اســت و قرار بــود با 
گذشت پنج سال بعد از 
امضای برجام، این مهم 
رخ دهد. بر این اســاس 
تحریم های  شــد  مقرر 
تسلیحاتی ایران در تاریخ 
 27(  2020 اکتبــر   18
مهــر 1399( و پس از آنکه گزارش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی صلح آمیزبودن برنامه 
هسته ای کشــورمان را تایید کرد، برداشته 
شــود. حال در شــرایطی که تنها حدود 4 
ماه تا اجرایی شدن این مزیتِ برجام برای 
جمهوری اسلامی ایران باقی مانده، ایالات 
متحده آمریکا با همراهی دیگر دشمنان و 
رقبای منطقه ای کشــورمان دست به کار 
شده اند تا راه را بر هر نوع بهره بردن ایران 
از توافق برجام ببندند و مانع رفع این تحریم 
ها شوند. سوالی که در اینجا مطرح می شود 
این است که ایالات متحده چه منافعی در 
پیگیری این مسئله دارد که حتی در بحبوحه 
آشوب های داخلی خود نیز آن را رها نکرده 

و در مقابل، ایران چه می تواند بکند؟
در پاســخ باید گفت ممانعت از برداشــته 
شدن تحریمهای تسلیحاتی ایران از وجوه 
مختلفی تامین کننــده منافع آمریکا و هم 
پیمانانش اســت. در درجه نخست، چنانکه 
تحریمهای تسلیحاتی ایران برداشته شود، 
ایــن نکته بــرای همگان مشــخص می 
شــود که با وجود خروج آمریکا از برجام و 
تلاشهای متعدد آن برای بی اثر کردن این 
توافق، برجام هنوز با کمک سایر طرفهای 
ایــن توافق و البته صبوری ایــران زنده و 
پابرجاســت و می تواند کارآمدی و تاثیرات 
مثبت داشــته باشــد و این امری است که 
به شــدت، اعتبار و وجهه آمریکا را تخریب 
می کند. ضمن اینکــه رفع این تحریمها، 
ناقض سیاست فشار حداکثری آمریکاست 
و می تواند ایران را هر چه بیشتر از تصمیم 

احتمالی به مذاکره مجدد دور کرده و خطر 
شکست دونالد ترامپ در انتخابات ریاست 
جمهوری این کشــور را افزایش دهد. البته 
کاهش محدودیت های تســلیحاتی ایران 
تنها نقد مخالفان و منتقدان داخلی ترامپ 
را به دنبال ندارد؛ بلکه پوشالی بودن ماهیت 
قــدرت آمریکا را بــرای همپیمانان و یا به 
عبارت درست تر، کشورهایی که امنیت خود 
را به حمایت های ایالات متحده پیوند زده 
اند، مشخص می کند و نگرانی، نارضایتی و 
فشــار آنها را نیز در پی خواهد داشت. فراتر 
از چنین دغدغــه هایی، بحث رقابت های 
تجاری و بازرگانی آمریکا با ســایر قدرت 
های جهانی هم مطرح اســت، در صورت 
برداشــته شــدن تحریم های تسلیحاتی 
ایران، دو رقیب تجاری و استراتژیک ایالات 
متحــده یعنی چین و روســیه گزینه های 
نخست ایران برای خرید تجهیزات پیشرفته 
نظامی هســتند و این یعنــی عقب ماندن 
آمریکا از یک بازار پر منفعت دیگر و واگذار 
کردن گوی و میدان به دســت رقیبان. بر 
این اساس رفع تحریم های تسلیحاتی ایران 
می تواند ضربه بزرگی برای اعتبار، حیثیت 
و منافع ایالات متحده باشد و بنابراین باید 
انتظار این را داشته باشیم که رئیس جمهور 
پر مدعــای آمریکا از هر حربــه ای برای 
جلوگیری از وقوع این مسئله استفاده کند. 
گزارش دبیرخانه سازمان ملل متحد پیرامون 
ایرانی بودن تسلیحات استفاده شده در حمله 
به تاسیســات نفتی عربستان در پاییز سال 
گذشته، نخستین موفقیت آمریکا در پیش 
بردن این سناریو است؛ در حالی که دبیرخانه 
سازمان ملل تاکنون از گزارش موارد متعدد 
نقض برجام توســط آمریکا و کشــورهای 
اروپایــی که منجر بــه ورود آســیبهای 
اقتصادی و اجتماعی بســیار به ملت ایران 
شده، خودداری کرده و حتی در مقابل خروج 
آمریکا از برجام که نقض آشــکار قطعنامه 
2231 بود نیز عکس العمل چندانی نشــان 
نداد؛ حال درست همزمان با اقدام آمریکا در 
ارائه پیش نویس قطعنامه ای خطرناک برای 
تمدید غیرقانونی محدودیت های تسلیحاتی 

علیه ایران و در راستای کمک به این کشور 
یاغــی، اقدام به تهیه گزارشــی تخصصی 
کرده و کوشیده با مقصر جلوه دادن ایران در 
اتهامات اثبات نشده، سایر طرفهای برجام 
را نیز به تمدید تحریمهای تسلیحاتی ایران 
مجــاب کند. اما در چنین شــرایطی ایران 
چه می تواند بکند؟ درخواســت کلی دولت 
ایران از چین و روسیه و برای تن ندادن به 
خواسته های آمریکا هر چند اقدام مفیدی 
اســت، اما به هیچ وجه کافی نیســت. در 
شــرایطی که دشمنان ایران به طور شفاف 
اهداف خود را مشخص کرده اند و با تنظیم 
قطعنامــه و به راه انداختــن گزارش های 
صوری می کوشــند حق و دستاورد مسلم 
ایران در برجام را پایمال کنند، پاسخ ایران 
نیز باید کاملا شــفاف و دارای گزینه های 
مشــخص باشد. در این راســتا لازم است 
قبل از هرگونه تصمیم گیری جدی شورای 

امنیت و یا ایــالات متحده در مورد تحریم 
های تســلیحاتی ایران، دستگاه دیپلماسی 
کشورمان سفرای کشــورهای باقی مانده 
در برجــام را فراخوانده و به آنها تفهیم کند 
که قانون »نقض در برابر نقض« همچنان 
سیاست کلیدی و جدی جمهوری اسلامی 
ایران اســت و چنانکه این کشــورها مانع 
تصمیم آمریکا بــرای تمدید تحریم های 
تســلیحاتی ایران نشوند، کشــورمان چه 
بخش هایــی از تعهداتش در برجام را کنار 
می گذارد. تهدید ایران به نقض برجام، البته 
ضمن تلاش برای حفظ کلیت و موجودیت 
آن، بایــد به گونه ای هراس انگیز باشــد 
که طمع نارو زدن، خیانت و یا سســتی در 
حمایــت از بندهای این  توافق را در طرف 
های باقی مانده از بین ببرد. درست است که 
در شرایط اقتصادی کنونی ایران و به ویژه 
در وضعیت پاندمی کرونا، خرید تسلیحات 

به هیچ وجــه در اولویت برنامه های ایران 
نیســت، اما قضیه حفاظت از حقوق قانونی 
و دستاوردهای مشروع ایران در یک توافق 
بین المللی اســت که باید با چنگ و دندان 
هم که شــده آن را نگه داشت؛ در عرصه 
مناســبات بین المللی گذشتن از یک حق 
قانونی و واگذار کردن یک ســنگر، چراغ 
ســبزی برای زیاده طلبی و فشــار بیشتر 
به طرفهای مقابل می فرســتد و آنها را به 
زدن ضربه های بیشتر و مکرر ترغیب می 
کند. از این رو به نظر می رسد پاسخ ایران 
به تــلاش های آمریکا و ســکوت مرموز 
کشــورهای اروپایی طرف برجام باید قاطع 
و بازدارنده باشــد؛ »تهدید متقابل به نقض 
جدی تعهدات در برجام«، »خروج از پیمان 
 »)NPT(منع گسترش سلاح های هسته ای
و »شکایت به دیوان بین الملل دادگستری« 

برخی از گزینه های موجود هستند. 

یادداشت

درســت اســت که در شــرایط اقتصادی کنونی ایران و به ویژه در وضعیت پاندمی کرونا، خرید تســلیحات به هیچ وجه در 
اولویت برنامه های ایران نیست، اما قضیه حفاظت از حقوق قانونی و دستاوردهای مشروع ایران در یک توافق بین المللی 
اســت که باید با چنگ و دندان هم که شــده آن را نگه داشــت؛ در عرصه مناســبات بین المللی گذشتن از یک حق قانونی و 
واگذار کردن یک ســنگر، چراغ ســبزی برای زیاده طلبی و فشــار بیشتر به طرفهای مقابل است و آنها را به زدن ضربه های 

بیشتر و مکرر ترغیب می کند
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 هم اکنون در خشک سالی کامل 
به سر می بریم

بارندگی های دو ســال اخیر موجب شده که بسیاری گمان کنند وارد دوره 
ترســالی شده ایم و بحران های آبی به پایان رسیده است. چنین تصوری 
منجــر به افزایش مصرف آب و کاهش نگرانی  ها در این زمینه به ویژه 
در خراسان رضوی که استانی خشک و نیمه خشک شده است. براساس 
گفته های متخصصان این حوزه، شهروندان مشهدی نسبت به مدت زمان 
مشابه در سال گذشته آب بیشتری را مصرف کرده اند. این افزایش مصرف 
نگرانی هایی را در رابطه با ابعاد جدیدی از بحران آبی در اســتان و به ویژه 
شهر مشهد به همراه داشته است. سعید روزی، مدیر روابط عمومی و آموزش 
همگانی شرکت آب و فاضلاب اســتان در گفتگوی اختصاصی با خبرنگار 
صبح امروز در این رابطه اظهار کرد: وقتی بارندگی در طول سال رخ می دهد، 
مردم تصور می کنند که وارد دوره ترسالی شده ایم، اما واقعیت این است که 
این فقط یک ســال یا یک بهار تر است. دوره خشکسالی چندین ساله هنوز ادامه دارد و شرایط 
جوی ایران به دلیل گرم شــدن کره زمین شــرایط خاص و حادی است. بارش ها مانند همیشه 
در مناطق پُر باران چون مناطق کوهستانی رخ می دهد، اما در مناطق کم باران همچنان شاهد 

کاهش بارندگی هستیم.
افزایش ۴0 درصدی مصرف آب به دلیل شیوع کرونا

وی خاطرنشان کرد: درست است که امسال بارندگی داشتیم، اما این بارندگی ها تا زمانی که زمین 
گرم است و در دوره خشکسالی به سر می بریم تغییری در شرایط ایجاد نخواهد داد؛ گرمای هوا 
و برداشت بی رویه مردم و از طرفی شیوع ویروس کرونا سبب افزایش 30 تا 40 درصدی مصرف 
آب شد؛ بنابراین زمانی که مصرف آب افزایش پیدا کند، بارندگی ها خود به خود خنثی می شوند.

30 شهرستان در وضعیت تنش آبی به سر می برند
مدیر دفتر روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان تشریح کرد: به غیر از 
کلان شهر مشهد که از آب پشت سدها تأمین می شود، آب تمام شهرستان های استان از منابع 
زیرزمینی تغذیه می شوند، منابع زیرزمینی استان از 37 دشت تشکیل شده اند که 34 دشت ممنوعه 
و بحرانی هســتند و شرایط بسیار بغرنجی دارند. افزایش جمعیت شهرنشینی، افزایش چاه های 
غیرمجاز، نبود برنامه مدون جهت الگوی کشــت و تغییر اقلیم باعث برداشت نامناسب از منابع 
زیرزمینی می شود، به همین دلیل از 72 شهرستان استان، 30 شهرستان و همچنین حدود 250 

تا 280 استان نیز در شرایط تنش آبی قرار گرفته اند.
بارندگی های اخیر، تأثیری بر بهبود وضعیت سفره های زیرزمینی ندارند

وی بیان کرد: بارندگی های ابتدای سال فقط در دشت ها، کوهپایه ها و مراتع تأثیرگذار بوده است، 
اما اگر بر میزان این بارندگی ها 5 تا 10 ســال به طور مداوم همه ساله افزوده شود و از سیل ها و 
روان آب های سیل آسا در امان باشیم،به تدریج این آب وارد سفره های آب زیرزمینی می شود و آن 
زمان مردم می توانند شرایط خوبی را برای خود تصور کنند. در حال حاضر این بارندگی ها پراکنده 

و غیرثابت است؛ بنابراین تأثیری در آب های زیر زمینی ندارد.
هشدار برای مشترکین پر مصرف

روزی ادامه داد: مشــترکینی که قبض مصرفی آنان به هر دلیلی رو به افزایش اســت و بیش از 
حد نیازشان مصرف می کنند مشترکین پر مصرف هستند که هر چقدر بیشتر از الگوی مصرف 
اســتفاده کنند، مبلغ قبضشان اضافه می شود. گفتنی است که ما یکی از مجهزترین سامانه های 
یکپارچه خدمات مشترکین در سطح کشور را داریم که تمام خدمات در داخل این سامانه به صورت 
الکترونیکی ارائه می شود، همچنین شماره پیامک 30008733 نیز برای قرائت و پرداخت قبوض 

به صورت آنلاین است.
پیشگامی استان خراسان رضوی در حوزه فرهنگ سازی

مدیر دفتر روابط عمومی و آموزش همگانی شــرکت آب و فاضلاب استان افزود: شرکت آب و 
فاضلاب استان در حیطه فرهنگ سازی مصرف آب پیشگام است. ما از سال 85 ورود به مدارس 
را آغاز کردیم و در سطح مدارس فرهنگ سازی های خود را به طور مستقیم و تحت عنوان طرحی 
انجام دادیم و اکنون این طرح در قالب طرحی کشــوری و با عنوان حامیان آب در سطح کشور 

عملیاتی می شود.
خراسان رضوی رتبه اول در مبحث سنجش افکار مردم

وی تصریح کرد: در حوزه ســنجش افکار مردم به عنوان پیشــتازترین و اولین شرکت در سطح 
شرکت مهندسی آب وفاضلاب کشور، نظرســنجی ها را آنلاین و در درب منازل برگزار کردیم. 
همچنین شــرکت آب و فاضلاب از طرح های دانشگاهی حمایت می کند. درواقع در مورد بحث 
سازگاری با کم آبی کمیته هایی در داخل استانداری در حال تشکیل است که استاندار، مدیرعاملان 
و همچنین اعضایی از دانشــگاه فردوســی در آن حضور دارند و به جد بر روی این موضوع کار 

می کنند. 

افزایش ۲۶ درصدی حقوق بازنشستگان 
تأمین اجتماعی در تیر

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از صدور احکام بازنشســتگان تأمین اجتماعی بر مبنای افزایش 
2۶ درصدی حداقل حقوق درتیرماه خبر داد.به گزارش صبح امروز و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت رفاه، محمد شــریعتمداری درباره حقوق سال 1399 بازنشستگان تأمین اجتماعی گفت: 
احکام بازنشستگان تأمین اجتماعی برمبنای 2۶ درصد افزایش حداقل مزد و نیز تسری به سایر 
سطوح برمبنای 15 درصد به اضافه عدد ثابت حدود 1۶4 هزار تومان برای تیر ماه صادر می شود.
وی افزود: با تأمل و تدبیری که بنا به خواست کانون بازنشستگان و پیشکسوتان صورت گرفت، 
مصوبه افزایش حقوق بازنشســتگان تامین اجتماعی پس از تصمیم شورایعالی کار برای حداقل 
مزد و دیگر سطوح تنظیم شد. همچنین با تصویب هیئت امنای تأمین اجتماعی و صندوق های 
بازنشستگی برای افزایش سایر  فاکتورهای مزدی نظیر خواروبار، مسکن و... تصمیمات جدیدی 
گرفته خواهد شد. در هر صورت مصر هستیم تا حداقل حقوق حداقل بگیران تأمین اجتماعی به 
حداقل حقوق بازنشستگان کشوری و لشکری نزدیک و تا جایی که ممکن است با سطوح مشابه 

همخوانی داشته باشد.

قلع و قمع ۸۵ باغ ویلای مجلل در مشهد
رئیس جهاد کشاورزی مشهد از قلع و قمع 85 باغ-  ویلای مجلل در حریم این شهر خبر داد.به 
گزارش صبح امروز و به نقل از ایرنا امید طهماسبی زاده در رابطه با قلع و قمع این ویلاها اظهار 
کرد: طبق هماهنگی انجام شده با مرجع قضایی و با حضور نماینده دادگستری استان و نیروی 
انتظامی، ویلاهای ساخته شده و در حال ساخت در سه نقطه از منطقه شیرحصار شهر مشهد قلع 
و قمع شد.رئیس جهاد کشاورزی مشهد با بیان اینکه »عملیات قلع و قمع امروز از شکل گیری 
و ســاخت دومین منطقه اختصاصی)باستی هیلز( در مشهد جلوگیری کرد« ادامه داد: این قلع و 
قمع در محدوده ای معادل 93 هکتار از زمین های کشاورزی حریم شهر مشهد صورت گرفت. در 
منطقه نخست شیرحصار در وسعتی بالغ بر 85 هزار مترمربع 55 فقره دیوار چینی و هشت ویلای 
مجلل قلع و قمع شد.وی خاطرنشان کرد: بناهای ویلایی یاد شده به صورت فوق مدرن در اراضی 
کشاورزی ساخته شده و بر اساس تحقیقات انجام شده با مبالغ چند صد میلیارد تومانی خرید و 
فروش می شد. این ویلاها به دلیل عدم توجه به اخطارهای جهاد کشاورزی و براساس تبصره دوم 

ماده 10 قانون حفظ و حراست از اراضی کشاورزی و باغ ها طی هماهنگی قضایی تخریب شد.
طهماســبی زاده تصریح کرد: دومین منطقه قلع و قمع شده شیرحصار در محدوده پنج هکتاری 
است که 15 قطعه زمین در این منطقه تفکیک، قطعه بندی شده و در مرحله شفته ریزی و پی کنی 
بود که تخریب شد. در سومین نقطه شیرحصار نیز که محدوده سه هکتاری اراضی حاشیه جاده 

این منطقه است، دیوارچینی هفت قطعه زمین قلع و قمع شد.

خبر

صبحامروزبهبررسینتایجچندپژوهشدربارهریشههایفسادسیستماتیکاداریواقتصادیدرایرانمیپردازد؛

فساد؛ازعاملانشبهمذهبیتامنکرانقضایی
ســارا ایزدخــواه / چندی اســت که 
برگزاری دادگاه علنــی اکبر طبری، معاون 
اجرایی ســابق حوزه ریاســت قوه قضاییه 
بر ســر زبان های افتاده است. گفت وگوها 
و دفاعیاتــی که وی از خــود ارائه می دهد 
نشــانگر کاهش قبح فساد در جامعه است. 
او در بســیاری از دفاعیاتــش، خود را بری 
از اتهامات وارده چون پولوشــویی، دریافت 
رشوه و... می داند. از سویی دیگر اظهارات او 
مبنی بر پرداخت رشــوه به قاضی غلامرضا 
ابعاد گوناگون فساد در  منصوری نشــانگر 
این حوزه اســت. هر چند که در مدت زمان 
اخیــر برخی افرادی که دارای ســمت های 
دولتی هســتند نیز نامشان به عنوان مجرم 
اقتصادی مطرح شــده، کسانی چون محمد 
عزیزی و فریدون احمدی، دو نماینده سابق 
مجلس شورای اســلامی که به جرم ایجاد 
اخلال و فســاد در حوزه خودرو بازداشــت 
شدند. مطرح شــدن نام این افراد و تأثیری 
که در گسترش فســاد اقتصادی در جامعه 
داشــتند، منجر شد تا به بررسی علل ایجاد 
فســاد در جامعه و راهکارهای موجود برای 

حل آن بپردازیم.
براســاس پژوهش هــای صــورت گرفته 
»عدم پایبندی مذهبــی و اخلاقی در افراد 
زمانــی که با عدم وجــدان کاری و اخلاق 
حرفه ای همراه باشــد، عدم اعتماد نهادی 
با کاهش رضایت شــغلی، تعهد سازمانی، 
کاهــش اطمینان و ایجاد انحراف شــغلی، 
عدم شفاف ســازی و گردش آزاد اطلاعات 
بــه علت عــدم آزادی های مدنــی، وجود 
نظام خویشــاندپروری اداری بــا به وجود 
آوردن امور خــلاف قانونی چون اختلاس، 
محرمانه  اطلاعــات  فــروش  پارتی بازی، 
سازمان و نظایر آن، عدم قبح فساد از طریق 
تبدیل آن به یک ارزش در جامعه می توانند 
زمینه ســاز رواج فســاد اقتصادی و اداری 
باشند«)منصوری و همکاران، 1397: 101(.
»فســاد اقتصــادی و اداری را می تــوان 
یکی از نتایج اجتناب ناپذیر رشــد نامتوازن 
اقتصادی دانســت. شــرایطی کــه دولت 
به عنــوان اصلی تریــن بازیگــر اقتصادی 
تلقی می شــود، طبعاً امــکان ضابطه زدایی 

افزایش  نیروهای دولتی  از سوی  اقتصادی 
می یابد.  این امر منجر به فســاد اقتصادی 
و اداری گردیــده و زمینــه را برای ظهور 
جلوه هایی ازرضایت محدود وناپایدار فراهم 

می سازد«)مصلی نژاد، 1384: 21(.
فساد اقتصادی و اداری؛ عامل بازدارنده 

از رشد اقتصادی و ناپایداری سیاسی
»در نتیجه پیامدهای اقتصادی، شیوع فساد 
اقتصــادی و اداری در کشــورها می تواند 
شامل ضد رشد و توسعه بودن مفاسد مالی 
ایجاد و گسترش فقر و آثار و پیامدهای آن 
و نیز تغییر فرهنگ اقتصادی شــود«. گلد 
معتقد اســت که این نوع فساد از مهمترین 
عوامل بازدارنده رشد اقتصادی و ناپایداری 
سیاسی به ویژه در کشورهای درحال توسعه 

است.
ازبین رفتن اعتماد مردم نسبت به 

دستگاه های دولتی و غیردولتی
 گفتنی اســت »فســاد اقتصادی و اداری، 
سیاســت های دولت را در تضــاد با منافع 
اکثریت قرار می دهد، باعث هدررفتن منابع 
ملی می شود و به کاهش اثربخشی دولت ها 
در هدایت امــور می انجامد و از این طریق 
اعتماد مردم نسبت به دستگاه های دولتی و 
یافته و بی تفاوتی، تنبلی  غیردولتی کاهش 
و بی کفایتــی افزایش می یابد«)منصوری و 

همکاران، 1397: 102(.
بزرگ بودن دولت، منجر به بیشتر شدن 

رانت جویی سیاسی می شود 
»برخــی از صاحبنظــران معتقدند که بین 
فســاد اقتصــادی و اداری و انــدازه دولت 
رابطه وجــود دارد. افزایش در اندازه دولت 
رانت جویی  بــرای  را  بیشــتری  فرصــت 
سیاســی فراهم می کند و سیاســت مداران 
و بوروکرات هــا فاســدتر می شــوند. بــه 
عبارتی دیگر دولت بزرگتر ســبب افزایش 
غیرقانونی  فعالیت های  انتظــار  مورد  بازده 
می شود و منجر به انگیزه هایی برای انجام 
مانند فساد  بیشــتر  فعالیت های غیرقانونی 

می گردد«)همان. 102(.
رتبه 1۴6 ایران در شاخص شفافیت از 

مجموع 180 کشور 
باید توجه داشت که وضعیت فساد در ایران 

به گونه ای است که شاخص شفافیت کشور 
در حال تنزل اســت. طبق گزارش سازمان 
شــفافیت بین الملل »ایران بــا نمره 2۶ در 
کنار کشورهای آنگولا، بنگلادش، گوآتمالا، 
هندوراس، موزامبیک و نیجریه که همگی 
همین نمــره را در فســادزدایی گرفته اند، 
رتبــه 14۶ را از میان 180 کشــور به خود 
اختصاص داده است. این در حالی است که 
در ســال گذشته رتبه ایران 138 و نمره آن 
28 بود که حکایــت از 8 پله  افت رتبه و 2 
نمره  کاهش در کارنامه امسال ایران نسبت 
به سال گذشته دارد. این در شرایطی است 
که در ســال 2017 رتبه ایران 130 و نمره 
آن 30 بود. به این ترتیب به طور مداوم طی 
این سال ها جایگاه و نمره ایران در مبارزه با 
فساد در حال تنزل بوده است)دنیای اقتصاد، 

بهمن 1398(.
دورکهایم معتقد است که انسان ها درنتیجه 
شــرایط اجتماعی خاص اقدام به رفتارهای 
نابهنجــار می کنند نه تحت شــرایط روانی 
فردی شــان. او از این شرایط حاد با عنوان 
از نظر  بی هنجاری اجتماعی یــاد می کند. 
دورکهایم، بحران  های اقتصادی یا رشــد 
سریع اقتصادی باعث دست یابی عده ای به 

یک ثروت ناگهانی می شود.  
»دســت یابی به ثروت یک عده درواقع به 
قیمت فقر عده زیاد دیگر در جامعه اســت. 
فقرا نیز با مشاهده وضعیت خوب ثروتمندان 
احساس نیاز بیشتری می کنند. بدین ترتیب 
فقــر برای آن ها غیرقابل تحمل می شــود. 
بنابراین در مشاهده فقر خود و ثروت دیگران 
تعادل افــراد به هم می خورد و پذیرش این 
وضعیت برایشــان دشوار می شــود. بدین 
ترتیب آن هــا از وضعیت موجــود ناراضی 
می شــوند و بــه کارهــای خلاف)فســاد 
و  می آورند«)منصــوری  روی  اقتصــادی( 

همکاران، 1397: 103(.
تعلق خاطر افراد به جامعه؛ عاملی برای 

کاهش کج رفتاری
»اعتقــاد افراد بــه اعتبار اخلاقــی نظام 
هنجارهــای اجتماعی و رعایــت قوانین و 
مقررات نیز موجب احساس وظیفه اخلاقی 
نسبت به دیگران می شــود و ضعف چنین 

اعتقــادی راه را برای کج رفتــاری هموار 
می کند. بنابراین بیــن تعلق خاطر افراد به 
جامعه و تعهد آنان به امور متداول و زندگی 
اجتماعی  هنجارهای  بــا  هم نوایی  روزمره 
و اعتقادشــان به نظام هنجــاری جامعه از 
یک ســو و هم نوایی آنان بــا هنجارهای 
اجتماعی از ســوی دیگر رابطه مســتقیم و 
با احتمال کج رفتــاری آنان رابطه معکوس 

دارد«)همان. 105(.
سیستم کنترل بیرونی مانع از بروز جرم 

اقتصادی می شود
»هنگامی  معتقدند  جامعه شناســان  درواقع 
که یک شــخص به یک عمل خلاف مثلًا 
گرفتن رشــوه دســت می زند که ارزش به 
دســت آوردن آن پول برایش زیاد و انتظار 
دســتگیری اش کم و انتظار موفقیتش زیاد 
باشــد. بر این اساس سیستم کنترل بیرونی 
باید دارای دو خصوصیت باشد: اولًا احتمال 
کشف کار خلاف؛ یعنی حضور سیستماتیک 
نیروهای کنترل کننده بســیار زیاد باشــد، 
به طوری که شــخص خاطــی بداند که به 
احتمال بسیار زیاد مجازات خواهد شد. ثانیاً 
میزان مجازات بــرای یک کار خلاف باید 
بســیار سنگین باشد تا برای شخص خاطی 
پرهزینــه و پر ضرر تلقی شــود و از نظر او 
دســت زدن به آن کار به هیچ وجه مقرون 
بــه صرفه نباشــد«.)منصوری و همکاران، 

.)105 :1397
اما راهکارهای مورد نیاز برای حل فســاد 
اقتصادی و اداری موجود در جامعه چیست؟

»رویکردهای سیاست ضد فساد را می توان 
به پنج گروه تقسیم کرد: 1. رویکرد کنترل 
اجرایی و قضایی که براســاس آن سیاست 
ضد فســاد شــامل ایجاد و تقویت قوانین 
قضایی مؤثر و ایجاد نظام کنترلی در دولت 

است.
2. رویکرد دولت کوچک: این رویکرد بیان 
می کند که خود دولت یک مشــکل است. 
دیدگاه، سیاســت  این  درواقع طرفــداران 
ضد فســاد را متشــکل از سیاســت هایی 
بــرای کاهــش نقــش دولــت و قوانین 

می دانند«)جعفری، شریف نیا، 1394: 5(.
ثبات اقتصادی در کاهش میزان فساد مؤثر 

است
»3. رویکــرد اقتصادی-سیاســی: در این 
رویکــرد فرض بر این اســت که فســاد، 
ناشــی از ناتوانی مدیران در نظارت مؤثر بر 
تنها  این دیدگاه  مرئوسین است. طرفداران 
بــر اندازه دولت متمرکز نشــده اند، بلکه بر 
شــکل دهی مجدد برنامه های دولت برای 
افزایش شــفافیت، پاســخگویی و کاهش 
شده اند.  متمرکز  رئیس-مرئوس  مشکلات 
در ایــن رویکرد برای مبارزه با فســاد تنها 
نباید با فســاد مبارزه کــرد، بلکه باید ثبات 
اقتصادی کــه در آن اتفاق می افتد را دنبال 

کرد«)همان(.  
»4. راهبردهای چند جهته)رویکرد سیستم 
سالم(: تحقیقات نشان می دهد که بسیاری 
از برنامه های ضد فساد در جهت شکل دهی 
مجدد مدیریت مالی و دولتی بوده است، در 
صورتی که ریشه های فساد اداری گسترده 
اســت و باید برای مبارزه با آن راهبردهای 
چنــد جهته را در نظر گرفــت. اهداف این 
رویکرد شــامل افزایش ظرفیــت دولت و 
مدیریت بخش دولتی، تقویت پاســخگویی 
سیاســی، توانمندســازی جامعــه مدنی و 
افزایش رقابت اقتصادی می شود. 5.رویکرد 
مبتنی بر بی عیبی)ســلامت( دولت: در این 
رویکرد دولت تمایل به ایجاد ســلامت در 
ساختار خود دارد. بر مبنای این پیش فرض 
کارکنان دولت می توانند انگیزه مثبت برای 
رفتار سالم و انگیزه منفی برای جلوگیری از 

رفتارهای مفسدانه داشته باشند)همان. 5(.

منابع
1.منصــوری، فردین و همــکاران)1397(. 
زمینه های اجتماعی رواج فســاد اقتصادی 
و اداری. مسائل اجتماعی ایران. سال نهم. 

شماره 1. صص 123-101.
غلامعبــاس)1384(.  مصلی نــژاد،   .2
ایران،  در  اقتصادی  توســعه  آسیب شناسی 

تهران: نشر قومس.
شــریف نیا،  انــوش.  جعفــری،   .3
محمدحســن)1394(. راهکارهای مبارزه با 
فســاد اداری در جمهوری اســلامی ایران. 

کنفرانس ملی چهارسوی علوم انسانی.

مدیرعامل شــركت شهرک های صنعتی استان از حضور 
واحدهای كوچک و متوسط خراسان رضوی با بهره مندی 
از بسته حمایتی این شركت و با دریافت شرایط لازم در 

بازار فرابورس ایران خبر داد.
به گزارش صبح امروز و به نقل از روابط عمومی شركت 
شــهرک های صنعتی استان، مســعود مهدی زاده مقدم 
در بازدید از واحدهای صنعتی كوچک شــهرک صنعتی 
تربت جام، اظهار كرد: براساس تفاهم نامه سازمان صنایع 
كوچک و شهرک های صنعتی ایران و شركت فرابورس 

ایران، تابلوی معاملاتی به نام  SME در فرابورس ایجاد 
شده است.

وی با اشــاره به ســهم 88 درصدی واحدهای صنعتی 
كوچک در اســتان و ســهم 39 درصدی اشتغال، افزود: 
از آنجایــی كــه صنایع كوچــک و متوســط، عمدتاً با 
محدودیت های مالی مواجهنــد، به منظور بهره مندی از 
مزایای بازار سرمایه می توانند بخشی از منابع مالی مورد 
نیــاز خود را از بازار SME فرابورس تأمین كنند. با توجه 
به برخی مسائل در تأمین مالی واحدهای صنعتی كوچک 

ماننــد: تأمین وثیقه، بازار ســرمایه می توانــد به عنوان 
راهکاری مناسب برای تأمین مالی واحدها باشد. 

مدیرعامل شــركت شــهرک های صنعتــی در رابطه با 
مزایــای حضور واحدهــای كوچک و متوســط در بازار 
ســرمایه اســتان بیان كرد: معرفی و تبلیغات در تابلوی 
بورس به صــورت رایگان در كنار شــركت های معتبر، 
امکان انتشار انواع اوراق قرضه، اعتباربخشی به شركت 
و ســهامداران آن و امکان انتقال مالکیت ســهام برای 
شــركت ها در حداقل زمان و هزینه، امکان توثیق سهام 

عرضه شده بخشی از مزایای حضور واحدهای كوچک و 
متوسط در بازار سرمایه است. 

وی خاطرنشــان كرد: تاكنون چندین شركت از طریق 
شركت شــهرک های صنعتی استان به فرابورس معرفی 
شدند كه هشــت مورد آن ها در حال طی كردن مراحل 
پذیرش هســتند. گفتنی اســت كه صاحبــان صنعت 
می توانند جهت كســب اطلاعات بیشتر به حوزه صنایع 
كوچک شــركت شهرک های صنعتی اســتان خراسان 

رضوی مراجعه كنند.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان خراسان رضوی مطرح کرد:

تابلوی معاملاتی SME فرابورس برای واحدهای صنعتی کوچک و متوسط

رئیس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق تهران:

ارز ۴۲۰۰ تومانی نمی خواهیم
رئیس کمیســیون اقتصاد ســلامت اتاق بازرگانی تهران 
گفت: با توجه به شــرایطی که در ماه های گذشته وجود 
داشــته، بخش خصوصی همچنان تأکیــد می کند که در 

حوزه دارو نیازی به ارز 4200 تومانی نداریم.
به گزارش صبح امروز و به نقل از ایســنا، محمود نجفی 
عرب اظهار کرد: اتاق بازرگانی از ابتدای اجرایی شــدن 
طــرح ارز 4200 تومانی برای حوزه دارو اعلام کرد که با 

این برنامه موافق نیست، زیرا نه تنها به افزایش شفافیت 
کمک نمی کند که حتی فضا را برای رانت و ســودجویی 
مهیــا می کند.وی افزود: در کنار سیاســت های کلان در 
حوزه اجرایی نیز تخصیص این ارز با مشــکلاتی مواجه 
شده است. برای مثال تولیدکننده دارو در داخل ایران تنها 
ارز واردات مواد اولیه را به شکل دولتی می گیرد، اما تمام 
مراحل کار از ماشــین آلات گرفته تا تجهیزات بسته بندی 

با ارز نیمایی تأمین می شــود. این در حالی است که وارد 
کنندگان می تواننــد داروی خود را به صورت کامل با ارز 

دولتی وارد کنند.
رئیس کمیســیون اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران با 
بیــان این که »صحبت از حذف ارز 4200 تومانی به هیچ 
عنوان به معنای عدم حمایت از بیماران و اقشار کم درآمد 
نیســت«، گفت: طرحی که ما از ماه ها قبل در این زمینه 

ارائه کردیم مربوط به حمایت دولت از بیمه ها و تخصیص 
بودجه ارز دولتی به آن هاست.

نجفی عرب ادامه داد: وقتی این بودجه به بیمه ها برســد، 
آن هــا همچنان می توانند با قیمتــی پایین دارو در اختیار 
بیمــاران قرار دهند و در کنار آن فرآیند طولانی و پیچیده 
تخصیص ارز 4200 تومانی و عدم شــفافیت های آن نیز 

کنار می رود.
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 بازگشایی تالارهای پذیرایی
 در طرقبه- شاندیز

مدیر شــبکه بهداشــت و درمان 
طرقبــه و شــاندیز با اشــاره به 
بازگشــایی تالارها و ســالن های 
 50 با  ایــن شهرســتان  پذیرایی 
در  کــرد:  اظهار  ظرفیــت  درصد 
راســتای حفــظ ســلامت مردم، 
عملکرد فعالیت این مراکز به طور 
مســتمر پایش و مورد ارزیابی قرار 

می گیرد.
به گزارش صبح امروز، دکتر فرید رضا صحی زاده در  نشست هماهنگی که با حضور 
فرماندارشهرستان  و میزبانی اتحادیه رســتوران داران ،تالارداران شهرستان برگزار 
شد خاطر نشان کرد: بر اساس دستورالعمل های بهداشتی، بازگشایی تالارها و سالن 
های پذیرایی باید با کاهش تراکم جمعیت در محیط ســالن پذیرایی و رستوران )50 
درصد ظرفیت( رعایت فاصله حداقل یک متر میان میهمانان ، الزام اســتفاده تمامی 
پرســنل از ماسک و دستکش ،استفاده از سیستم تهویه مناسب و یا باز گذاشتن درب 

وپنجره ها، باشد.
وی اجتنــاب از تماس کارکنان با یکدیگر از جمله دســت دادن،اجتناب از تجمع در 
محیط کار از جملــه رختکن، آبدارخانه، انبار و یا اطــراف محیط کار،چیدمان میز و 
صندلی و نشســتن میهمانان با فاصله حداقل یــک متر  و انجام پذیرایی به صورت 
ســلف سرویس و حتی الامکان از اســتفاده از ظروف یکبار مصرف را از دیگر موارد 

مورد تاکید برشمرد.
مدیر شبکه بهداشت و درمان طرقبه و شاندیز  تاکید کرد: گندزدایی کف سالن دو بار 

در روز بوسیله زمین شور آغشته به مواد ضدعفونی مورد توجه قرارگیرد.

آیین ملی بازگشایی مدارس و آغاز سال 
تحصیلی باید به گفتمان غالب جامعه 

تبدیل شود
معاون آموزش متوسطه آموزش و 
پرورش خراسان رضوی در دومین 
جلسه ســتاد پروژه مهر 99 گفت: 
آیین ملــی بازگشــایی مدارس و 
آغاز سال تحصیلی باید به گفتمان 

غالب جامعه تبدیل شود.
به گــزارش صبــح امــروز، رضا 
صابــری تولایی معــاون آموزش 
متوسطه و دبیر ســتاد پروژه مهر 

این اداره کل گفت: پروژه مهر نماد مدیریت آموزش و پرورش است و آیین بازگشایی 
مدارس و آغاز سال تحصیلی به عنوان یکی از بزرگترین رویدادهای فرهنگی سالانه 

در گستره ملی محسوب می شود.
وی افزود: تاثیرپذیری فرآیند تعلیم و تربیت رسمی از شرایط محتمل ناپایدار کرونایی 
در سطح کشــور، ضرورت آمادگی بیش از پیش اســتان، مناطق و مدارس را برای 

مواجهه با گزینه ها و سناریوهای مختلف در کانون توجه قرار داده است.
صابری تولایی تصریح کرد: یکی از نکات مهم پروژه مهر 99 این موضوع است که 
برای ســال تحصیلی 1400-1399 باید تمام سناریوهای احتمالی را درنظر گرفت و 

تدابیر و تمهیدات لازم را پیش بینی نمود.
معاون آموزش متوســطه آموزش و پرورش خراســان رضوی اظهار کرد: پروژه مهر 
99 با سیاســت هایی همچون گفتمان سازی آیین ملی بازگشایی مدارس در جامعه، 
تفویض اختیار و کاهش تمرکز، خلاقیت و نوآوری، مدرســه محوری و اجرای طرح 
های تحولی، مشــارکت فعال درون و برون سازمانی و تناسب برنامه های بازگشایی 

مدارس با مناسبت هفته دفاع مقدس اجرایی خواهد شد.

بهبود ۶0 درصدی بیماران کرونایی با 
اهدای پلاسما

عضــو هیــات علمــی دانشــگاه 
علوم پزشــکی مشــهد اظهار کرد: 
۶0 درصــد بیمــاران کرونایــی با 
پلاســماهای اهدایی بیماران بهبود 
یافته، ســلامتی خود را به دســت 
آورده اند.دکتر صدیق شمســی، با 
اشاره به اینکه در پلاسما تراپی دو 
اینکه  ابتدا  موضوع مهم وجود دارد 
هر دو نفر یعنی اهدا کننده و گیرنده 

،مبتلای قطعی به کووید 19 باشــند  و به بیماری های مشــابه ناشی از سایر اعضای 
خانواده کرونا ویروس ها مبتلا نباشند؛  خاطر نشان کرد: نکته دوم در خصوص پلاسما 
تراپی این است که اهدا کننده به اندازه کافی در بدنش آنتی بادی تولید شده باشد زیرا 
در برخــی از بیماران با وجود بهبودی علائــم بیماری کووید 19، آنتی بادی با دوز بالا 
در بدن فرد ایجاد نمی شود.وی با بیان اینکه صرفا یافته های سی تی اسکن و علایم 
بالینی دلیل بر ابتلا به بیماری کووید 19 نیست، از همین رو پی سی آر فرد اهدا کننده 
و گیرنده باید مثبت باشد ، اظهار کرد: نمی توان به سی تی اسکن و علایم بالینی تنها 
اکتفا کرد زیرا احتمال دارد فرد مبتلا به آنفولانزای اچ وان ان وان یا ســایر عفونتهای 
ویروســی مشابه شده باشــد. بعد از تایید بیماری کووید 19 در هر دو فرد اهداکننده و 
دریافت کننده می توان پلاســما را به گیرنده اهدا کرد؛ همانطور که  در گذشته نیز در 
خصوص بیماری سارس و مرس از این روش درمانی استفاده شده  و نتایج اولیه خوبی 
به دست آمده است.فوق تخصص خون با اشاره به اینکه پلاسما تراپی در نتایج اولیه از 
بین 1۶ بیمار تقریبا بیش از ۶0 درصد بهبودی کامل یافته و ترخیص شدند از همین رو 
طرح پلاسما تراپی برای کمک در روند درمان بیماران تمدید شد ، اظهار کرد: در مرحله 
دوم نیز 1۶ بیمار و مجموعا 32 نفر تحت پلاســما درمانی قرار گرفتند که بیش از 70 
درصد آنها  بهبودی کامل یافته  و از ای سی یو خارج شدند. با این حال برای قضاوت 
در مورد تاثیر این روش درمانی مقایسه آن با گروه کنترل لازم است.عضو هیات علمی 
دانشگاه علوم پزشکی مشــهد ابراز کرد: هزینه های درمانی بیماری کرونا بالا است از 
همین رو روش پلاسما درمانی حائز اهمیت خواهد بود ؛ علاوه براین  باتوجه به اینکه در 
شــهریور ماه و فصل پاییز احتمالا شاهد عود دوباره این بیماری هستیم ،سازمان انتقال 
خون فراخوانی مبنی بر دریافت پلاســمای خون از بهبــود یافتگان این بیماری اعلام 
کرده اســت تا با جمع آوری پلاسما ها و فریز و ذخیره سازی آن در دوران عود بیماری 

از این فرآورده ها استفاده شود.

خبر

معاون دادســتان عمومی و انقلاب مرکز خراسان رضوی: شناسایی تعداد زیادی از سرشاخه های مروج 
فساد در شبکه های اجتماعی 

به گزارش صبح امروز، ولی قنبری راد از شناســایی تعداد زیادی از سرشــاخه های مروج فساد در شبکه 
های اجتماعی خبر داد.

برپایه همین گزارش معاون دادســتان عمومی و انقلاب و سرپرســت دادسرای ناحیه 7 مشهد گفت: با 
هدف مبارزه با بی بند و باری، ابتذال و اباهه گری در فضای اینســتاگرام، پس از گزارش مأموران گمنام 
امام زمان )عج( و با همکاری پلیس امنیت و اطلاعات اســتان خراســان رضوی، پرونده ای تشــکیل و 

تحقیقات در این زمینه آغاز شد.
وی گفت: تعداد زیادی از سرشــاخه های اصلی در فضای مجازی که اقدام به انتشار تصاویر بی حجاب، 
مبتذل و مستهجن نموده بودند شناسایی و دستگیر شدند که از این تعداد برخی با قرارهای تأمین کیفری 
روانه زندان شــده و برخی دیگر نیز با قید وثیقه فعلًا آزاد و پرونده های ایشــان جهت صدور حکم به 

دادگاه ارسال گردید.
قنبری راد خاطر نشان کرد: تعداد دیگری از افراد شناسایی شده نیز در این دادسرا حاضر و اظهار ندامت و 
پشیمانی کرده که با توجه به فقدان سابقه کیفری، برای آنان قرار تعلیق تعقیب صادر و در جهت اصلاح 
متهمین دســتوری جهت شرکت در کلاســهای فرهنگی، صادر تا انشاء الله دیگر شاهد چنین اقداماتی 

توسط ایشان نباشیم.

بهداشت،  وزارت  ســخنگوی 
درمــان و آموزش پزشــکی 
خوزستان،  اســتانهای  گفت: 
آذربایجــان غربی، هرمزگان، 
و  سیســتان  و  کردســتان 
بلوچســتان در وضعیت قرمز 
قرار دارند. در تهران، خراسان 
رضوی و بوشهر موارد بستری 

در حال افزایش است.
روز  لاری  ســادات  ســیما 
دوشــنبه دربــاره آخرین آمار 
ابتــلای قطعی بــه ویروس 
کرونا و موارد فوت ناشــی از 
آن در کشــور افزود: تاکنون 
189 هزار و 87۶ نفر به طور 

قطعی به ویروس کرونا مبتلا شــده و با فوت 113 نفر در 24 ســاعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا 
در کشور به 8950 نفر رسید. 

وی تصریح کرد: در 24 ســاعت گذشته تا )2۶ خرداد( بر اســاس گزارش آزمایشگاه ها و دانشگاههای 
علوم پزشــکی دو هزار و 449 بیمار جدید مبتلا به کووید19 در کشــور شناســایی شد. از بین مبتلایان 
جدید،842 نفر مورد بستری و 1۶07 نفر موارد سرپایی یا در تماس با مبتلایان بودند که شناسایی شدند. 
با در نظر گرفتن موارد جدید، مجموع بیماران مبتلا به کووید19 در کشور به 189 هزار و 87۶ نفر رسید.
لاری ادامه داد: در طول 24 ساعت گذشته 113 بیمار دیگر مبتلا به کووید19 در کشور جان باختند و از 

زمان شیوع این بیماری در کشور تاکنون 8950 نفر جان خود را از دست داده اند.
ســخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی بیان کرد: بر اساس این گزارش ها تاکنون 150 
هزار و 590 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در کشور بهبودیافته و از بیمارستان ترخیص شده اند. 27۶5 
نفر از این بیماران نیز در وضعیت شدید این بیماری و به نوعی بحرانی تحت مراقبت در بخش های آی 

سی یو قرار دارند که امیدواریم شفا پیدا کنند.
وی گفت: تاکنون یک میلیون و 2۶9 هزار و 194 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است.

لاری افزود: اســتانهای خوزســتان، آذربایجان غربی، هرمزگان، کردســتان و سیستان و بلوچستان در 
وضعیت قرمز قرار دارند. در تهران، خراسان رضوی و بوشهر موارد بستری در حال افزایش است.

سخنگوی وزارت بهداشت گفت: با توجه به افزایش نسبی آمار مبتلایان و فوتی های کرونا اکیدا از مردم 
می خواهیم فاصله گذاری فیزیکی را رعایت کنند و در هر ســن و هر شرایطی هستند به محض خروج 

از منزل ماسک بزنند، استفاده از ماسک های خانگی هم موثر است.
وی افزود: اکیدا از مردم می خواهیم از برگزاری مراســم عروســی و عزاداری خودداری کنند زیرا یکی 
از علل مهم افزایش مجدد آمار کرونا برگزاری این نوع تجمعات در برخی شهرهاســت از جمله در یک 

عروسی 120 نفر از مهمانان به ویروس کرونا مبتلا شدند.
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صبحامروزپیگیروضعیتمهاجرینمقیمایرانپشتمرزهامیشود:

بازگشتاسیرانکرونابهایران
طبقمصوبهستادمبارزهبهکروناکشور،مهاجرینیکهباتوجهبهاپیدمیکروناوبستهشدنمرزهاپشتمرزهایایرانبودند،ازابتدایتیرماهبارعایتپروتکلهایبهداشتیواردکشور

شدهوبهآغوشخانوادههایخودبازمیگردند

روزنامه صبح امروز در 
گذشته  شماره  چند 
وضعیت  تشریح  به 
مهاجرین اتباعی که 
پشــت مرزهای ایران 
منتظــر سیاســت های 
جدید جهت ورود مجدد 
به  بازگشت  و  ایران  به 
هستند،  خانواده  آغوش 

پرداخت.
شــرح داستان این گونه 
بود: شـــروع ماجرا برمی گـــردد بـه سـه 
هفتـه پیـش و یـک پیـام در اینسـتاگرام: 
تعـــداد زیـــادی از مهاجرانـــی کـه بـا 
مجـوز خـروج و بازگشـــت از ایـران بـه 
افغانسـتان رفتـــه بودنـد بـا بسـته شـدن 
مـرز در شـهرهای مختلـف گرفتار شـدند 
و عـــلاوه بر نگرانـــی خانواده هایشـان، 
مهلـت مجـوز خـــروج و بازگشتشـان بـه 
ایـران یـا بـه پایـان رسـیده و یـا درحـال 

اتمـام هست.
حـــدود800 نفر از مهاجران افغانستانی که 
بیش تر آن هـــا در ایـــران بدنیـا آمده انـد 
و ســـال ها کنـــار مـــا زندگـــی کردند 
روزهاسـت که در شـرایطی سـخت منتظـر 
بازگشـت بـه ایـران هسـتند، امـا شـرایط 
پیـــش آمـده و شـیوع ویـروس کرونـا آن 
هـا را در پشـت مرز هـا مسـتاصل کـرده  

اسـت.
روزنامــه صبح امروز در راســتای پیام های 
مردمی مبنی بر پیگیری وضعیت این تعداد 

از مهاجرین که با مشکلات عدیده ای روبرو 
شــده با ســتاد مبارزه با کرونا در اســتان، 
معاون سیاسی استانداری استان و هم چنین 
مدیرکل مرکــز مهاجرین و اتباع اســتان 
خراسان رضوی مکاتباتی داشته که در ادامه 

به آن می پردازیم.
در همــان اولین روزی که ایــن پیام ها به 
دست ما رســید با مرکز اتباع استان تماس 
گرفته که قول پیگیــری این موضوع را به 
ما دادند و با بررســی و پیگیری های بیشتر 
نتیجــه این بررســی وضعیــت را در ادامه 

می آوریم:
مدیــرکل مرکز اتبــاع و مهاجرین خارجی 
استان خراسان رضوی گفت: اداره کل اتباع 
به عنوان وکیل مهاجرین مقیم ایران پیگیر 
وضعیت این افراد در سه ماه گذشته بودیم.

به گزارش صبح امروز، محمد تقی هاشمی 
در مصاحبه با خبرنگار این رســانه پیرامون 
وضعیــت مهاجرین پشــت مرزهــا افزود: 
براساس مصوبه ستاد مبارزه با کرونا ایران، 
این افراد بایستی منتظر اتمام این ایام باشند 
چرا که باتوجه به وضعیت بحرانی و اپیدمی 
کرونا، مرزهای ایران و کشــور همســایه 
بسته شده و امکان هیچ گونه ترددی وجود 

نداشت.
وی تصریح کرد: تفــاوق ما به عنوان اداره 
کل اتباع و وکیل مهاجرین با کشــورهای 
مقابــل به این صورت بود که اتباع ما اجازه 
خروج از مرزهای آن ها را داشته و به صورت 
متقابــل اتباع آن ها نیــز بتوانند از مرزهای 

ایران خارج شوند.

اول تیر؛ بازگشت اتباع مهاجر منتظر 
پشت مرزها

اتباع  بازگشــت  اما  ابراز کــرد:  هاشــمی 
مهاجریــن به ایران از مــواردی بود که به 
خاطر رعایت پروتکل های بهداشــتی قابل 
حل و فصل نبود که طبق آخرین جلســه با 
ستاد کرونا، این افراد با رعایت پروتکل های 
بهداشتی از اول تیر ماه وارد ایران می شوند.

مدیرکل مرکــز مهاجرین و اتباع اســتان 
توضیح داد: بازگشــت این مهاجرین مقیم 
ایران نتیجه مکاتبات ما با ســتاد مبارزه با 
کرونا اســتان و کشــور بوده که نتیجه این 
مکاتبــات مصوبــه ای بوده کــه طبق این 
مصوبه افــراد مهاجری که مقیم ایران بوده 
و یا در حوزه علمیه کشور مشغول تحصیل 

بوده و نیز مهاجرینی که ویزای دانشجویی 
داشته و با مجوز خروج قانونی از ایران خارج 
شــدند از ابتدای تیرماه می توانند وارد ایران 

شوند.
آیا این مهاجرین پس از ورود به ایران 

قرنطینه می شوند؟
وی گفت: شــیوه صحیــح اجرایی جهت 
بازگشــت این مهاجرین به ایران، قرنطینه 
ایــن افراد در مرزهای ایران و رعایت موارد 
بهداشــتی اســت که طبق آمار مربوط به 
استان خراسان حدود 800 نفر از اتباع منتظر 
بازگشایی مرزها برای ورود به این کشور و 
استان هستند.هاشمی تشریح کرد: با توجه 
به اینکه امــکان قرنطینه تمام این افراد در 
مرزها وجود نداشــته دو راه حل پیشنهادی 
در دست بررسی براس اجرا است که اولین 
راه حــل به این صورت بوده که این افراد با 
مراجعه به مراکز درمانی هرات غربال گری 
شــده و گواهی سلامت خود را جهت ورود 
به ایــران دریافت کننــد.وی ادامه داد: راه 
حل دوم تســت و چکاپ کامــل این افراد 
در مرزهای ایران بــوده چرا که در صورت 
ابتلای این افراد بــه کرونا و ورودآن ها به 
ایران احتمال ایجاد موج جدیدی از بیماری 

در استان وجود دارد.
پیشرفت 90 درصدی پاندمی کرونا در 

افغانستان
هاشــمی با ابراز نگرانــی در خصوص قطع 
زنجیــره مهار کرونــا در ایران بیــان کرد: 
بــا توجه به این که مرکــز پاندمی کرونا در 
کشور افغانستان شهر هرات بوده و اکثر این 

افراد نیز در شــهر هرات مستقر هستند و با 
توجه به این موضوع که کرونا در این کشور 
90 درصد پیشــرفت داشــته و مشکلاتی را 
برای این کشــور ایجاد کــرده ما نیز نگران 
بازگشت این افراد به ایران هستیم.مدیرکل 
مرکز مهاجرین و اتباع اســتان اشــاره کرد: 
ورود ایــن افراد مهاجر بــه ایران حق آن ها 
بوده اما باتوجه به شــرایط حساس کشور در 
خصوص اپیدمی کرونا بایســتی این ورود با 
رعایت تمام موازین بهداشــتی انجام شــود 
که نه خطری آن هــا را تهدید کرده و نه با 
ورودشــان به ایران خطــری متوجه ایران 
شود و با کمترین حاشــیه وارد ایران شوند.
وی در پاســخ به ســوال خبرنگار ما مبنی 
بر وضعیــت مهاجرینی کــه مهلت ویزای 
آن ها به اتمام رســیده پاسخ داد: برنامه ها و 
تدابیــری در خصوص عدم برخورد نیروهای 
ناجا و مرزبانی با این افراد اندیشــیده شده و 
نیروهای ناجا توجیه شــده اند که با این افراد 
به مانند افراد فاقد مدارک هویتی و یا افرادی 
که قصــد ورود به ایران از راه غیر قانونی را 
دارند، برخورد نشود.هاشــمی تبیین کرد: اما 
این شــرایط نباید توجیهی برای افرادی که 
قصد ورود به کشــوربه صورت غیر قانونی 
باشــد را ایجاد کند و این افــراد با تحریک 
احساســات عمومی به دنبال طبیعی سازی 
خلاف خود باشند، اما افرادی که به صورت 
قانونی از ایران خارج شدند و منتظر بازگشت 
به ایران هســتند اما ویــزای آن ها به اتمام 
رسیده برخورد در خور و مناسبی با آن ها شده 

و با تعامل و تسامح برخورد می شود.

  بازگشــت این مهاجرین 
مقیم ایران نتیجه مکاتبات 
ما با ســتاد مبارزه با کرونا 
استان و کشور بوده که نتیجه 
این مکاتبات مصوبه ای بوده 
که طبــق این مصوبه افراد 
مهاجری کــه مقیم ایران 
بوده و یــا در حوزه علمیه 
تحصیل  مشــغول  کشور 
بوده و نیــز مهاجرینی که 
ویزای دانشــجویی داشته 
و بــا مجوز خروج قانونی از 
ایران خارج شدند از ابتدای 
تیرماه می توانند وارد ایران 

شوند
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درخششجهانیگوهرخراسان
مشهد ســال 139۶ به 
عنــوان شــهرجهانی 
هــا  گوهرســنگ 
معرفــی  و  انتخــاب 
برای  که  عنوانی  شــد، 
مشــهد دســتاوردی بین 
می شود  محسوب  المللی 
و فرصت هــای زیادی را 
این شهر قرار  پیش روی 
می دهد، گــزارش میراث 
فرآیند  و  شــرایط  از  آریا 
به عنوان شهرجهانی  جهانی شدن مشــهد 
پتانسیل های  و  گوهرســنگ ها و ظرفیت ها 
جهانی شــدن این هنــر صنایع دســتی را 

می خوانید.
چگونگی انتخاب شهرهای جهانی صنایع 

دستی
آیین نامه کلیه شــهرهای کشور  براســاس 
بطور مســتقل می توانند بــا توجه به وجود 
یک رشــته صنایع دستی که در سطح ملی و 
جهانی شهرت قابل قبولی داشته باشد، نامزد 
دریافت عنوان شــهر جهانی صنایع دســتی 
شوند.)world craft city(   برهمین اساس 
و برپایه مصوبه شورای جهانی صنایع دستی 
در ســال 2014 میلادی شــهرهای جهانی 
صنایع دســتی باید دارای ویژگی هایی باشند 
و پس از انتخاب، به روند روبه گسترش خود 
ادامــه بدهند. اعتبار  در زمینه های هفتگانه 
شــهر جهانی به مدت چهار سال بوده و پس 
از طی مدت چهارســال و به شــرط رعایت 
ایجاد تمامی استانداردها و ایجاد ویژگی های 
مندرج در این دســتو رالعمل این عنوان قابل 

تمدید خواهد بود.
ویژگی های شهرهای جهانی صنایع 

دستی
شــهرجهانی، باید وظایف تعریف شده خود 
را در قالــب فعالیت های صــورت گرفته در 
حوزه صنایع دســتی به صورت گزارش های 
سالانه به شورای جهانی صنایع دستی ارائه 
دهد. با رســمیت پیدا کردن هر شهر جهانی 
صنایع دستی تبلیغات ملی و بین المللی برای 
معرفی تمامی حوزه صنایع دســتی آن شهر 
انجام می شــود. بکارگیری صنایع دستی در 
نمادهــای زندگی اجتماعی آن شــهر مانند 
عناصر شــهری، فضاها و بافت های شهری 

بیش از پیش به چشم بخورد.
همچنین تبادل هنرمندان و اعزام هنرمندان 
آن شهر به سایر مناطق و شهرها با هماهنگی 
شورای جهانی صنایع دستی و ساخت دهکده 
صنایع دستی برای بازدید گردشگران در شهر 
جهانی، بهبود روابط دوستانه بین هنرمندان 
شهر جهانی با سایر هنرمندان جهان و ارائه 
کمک، تشویق و رونق کسب و کار هنرمندان 
شــهر جهانی بگونه ای که ایــن موارد تغییر 
عمدهای نســبت به قبل از انتخاب صورت 
گرفته باشد که برای انتخاب مشهد به عنوان 
شهرجهانی گوهرسنگ ها تمامی این ویژگی 
ها در قالب استانداردها و شرح وظایف شهر 

جهانی به صورت مجزا ارائه شده است.
استانداردهای شهر جهانی صنایع دستی

بر اســاس اســتانداردهای تعریف شده هر 
شــهری که دارای ویژگی ها و شرایط مورد 
نظر باشــد می تواند با ارائه درخواست رسمی 
تصمیم گیرندگان  و  شــهر  دولتی  روســای 
بخش صنایع دســتی آن شهر مانند مدیرکل 
مربوطــه و ارائه آن درخواســت ها به معاون 
صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری به عنوان بالاترین مقام 
رســمی صنایع دســتی در آن کشور بعنوان 
متقاضی کسب عنوان شــهر جهانی صنایع 
دســتی معرفی شــود تا پس از ارزیابی های 
به عمل آمده توســط هیئت داوری شــورای 
جهانــی صنایع دســتی و بررســی در میان 
روسای مناطق مختلف شورای جهانی صنایع 
دســتی و مجمع اصلی به عنوان شهر جهانی 

صنایع دستی انتخاب و معرفی شود.
مزایای شهرهای جهانی

مدیــر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی خراسان رضوی درباره مزایای 
اقتصــادی و فرهنگی اجتماعی شــهرهای 
جهانی می گوید: معرفی و فروش محصولات 
در ســطح جهانی، تبدیل شــدن بــه برند 
بین المللــی، رونق کســب و کار هنرمندان 
و صنعتگــران از جمله مزایــای اقتصادی و 
معرفی زوایای فرهنگی و اجتماعی شــهر و 
استوارشدن پایه ملی فرهنگی صنایع دستی 
جامعه در سطح بین المللی از مزایای فرهنگی 
اجتماعی شــهرهای جهانی صنایع دســتی 
ادامــه می دهد:  اســت.ابوالفضل مکرمی فر 
اســتانداردهای تدویــن شــده در قالب پنج 
محور کلی شامل اطلاعات محصول صنایع 
دستی، ارزش محصولات، روش های آموزش 
در تولید محصــولات، وضعیت صنعتگران و 
هنرمندان، برنامه های مشارکت های خلاقانه 
و نمای کلی شــهر است که مشهد به عنوان 
شهر داوطلب اخذ عنوان شهر جهانی صنایع 

دستی، این شرایط را داشته است.
مشهد چگونه جهانی شد؟

گردشــگری  میراث فرهنگــی،  مدیــرکل 
دربــاره  خراســان رضوی  صنایع دســتی  و 
روند جهانی شــدن مشــهد، شــهر جهانی 
گوهرســنگ های قیمتــی اظهــار می کند: 
بررســی پتانســیل های شهر مشــهد برای 

پیشــنهاد نامزدی شــهر جهانی سنگ های 
قیمتــی از نیمه دوم ســال 1394 آغاز و در 
دی ماه سال 1394 از سوی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی به شورای جهانی صنایع دستی طرح 
پیشــنهادی ارائه شــد. هم چنین نامه تایید 
اســتاندار، شهردار و فرماندار مشهد به همراه 
طرح پیشنهادی نیز به شورای جهانی صنایع 

دستی ارائه شد.
مکرمی فــر ادامــه می دهد: پس از ارســال 
پرونده برای بررسی به کشور چین و بررسی 
و تایید پروپوزال و حضور هیئت بازرســی در 
اردیبهشت 1395 در مشــهد، ستادی برای 
این موضــوع در اداره کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی خراسان رضوی 

تشکیل شد.
او می گویــد: در اردیبهشــت 9۶ برنامه های 
بازدید از مراکز آموزشــی، علمی،  فرهنگی، 
تولید و عرضه ســنگ های قیمتی و داوری 
در روزهای 12 و 13 اردیبهشــت ماه ســال 
9۶ توسط گروه داوری شورای جهانی صنایع 
دســتی منطقه آسیا و اقیانوسیه به سرپرستی 
خانم دکتر غدا هیجاوی انجام شــد و پس از 
ارسال نتایج این داوری به مقر اصلی شورا در 
چین و معرفی مشــهد به عنوان شهر جهانی 
ســنگ های قیمتی از سوی این شورا اعلام 

شد.
منطقه توس خاستگاه علم گوهرشناسی 

در جهان
استان خراســان رضوی به دلیل تنوع زمین 
شناختی نشــات گرفته از رخدادهای مختلف 
زمین ساختی، محل ظهور و پیدایش بسیاری 
از کانی های ارزشــمند و به ســبب وسعت 
زیاد از نظر شــرایط طبیعــی متنوع و دارای 
ویژگی  هــای خاصی اســت. مورخان بر این 
باورند که خاســتگاه علم گوهرشناســی در 
جهان منطقه توس بوده اســت. دانشمندانی 
همچون ابوعلی سینا، جابربن حیان طوسی، 
در  رازی  ذکریــای  و  بیرونــی  ابوریحــان 
کتاب های خود به این گونه سنگ ها پرداخته 
و به اثرات آنها اشاراتی داشته اند. وجود معدن 
فیــروزه در منطقه به عنــوان قدیمی ترین و 
با کیفیت ترین معــدن دنیا با قدمتی بیش از 
پنج هزار سال، نشــان می دهد که توجه به 
سنگ های قیمتی در این ناحیه از کشور ریشه 
در دوره ماقبــل تاریخ دارد. از ســوی دیگر 
جاذبه های گردشــگری خراســان رضوی از 
جمله وجود بارگاه ملکوتی رضا )ع( در مشهد 
و اعتقادات مذهبی در استفاده از سنگ هایی 
مانند فیــروزه و عقیق در نماز و عبادات این 
شــهر را به عنوان قطب دادوستد این گونه 

سنگ های قیمتی تبدیل کرده است.
وضعیت تاریخی و جغرافیایی شهر

به گفته تاریخ، مشــهد و توس از دیرباز مهد 
فرهنگ، هنر، دانش و خاســتگاه وقایع مهم 
تاریخی بوده اســت که یکــی از مهمترین 
آنها حضور و خاکسپاری امام هشتم شیعیان 
و شــکل گیری حرم مطهر رضــوی در این 
ارزش مکانی  سرزمین می باشــد. اهمیت و 
شهر مشهد مرهون وجود حرم مطهر رضوی 

در این شــهر است که همه ساله بیش از 30 
میلیون گردشــگر را از سراسر کشور و سایر 
کشورهای جهان به سوی خود فرا می خواند. 
ایــن حرم باشــکوه و مجموعــه تاریخی و 
هنرمندانه شامل صحن ها، ایوان ها، رواق ها، 
موزه های غنی و کتابخانه های مرکزی است. 
کاشــی کاری های زیبای زرین فام، معرق، 
مزین به آیات کریمه و احادیث جلوه خاصی 
بــه این حرم بخشــیده اســت. از دیگر آثار 
باشــکوه داخل حرم سه محراب زیبای زرین 
فام متعلق به قــرن 7 هجری و ضریح طلا 
پوش امام رضا )ع( اســت کــه با خط ثلث، 
نســتعلیق، آیات قرآن مجید و اشعار فارسی 

مزین شده است.
این شــهر در ســال 1388 هجری شمسی 
رســماً به عنوان پایتخت معنوی »ایران« و 
در ســال 2017 میلادی به عنوان »پایتخت 
فرهنگ اسلامی« برگزیده شد. اقتصاد شهر 
مشــهد متکی بر گردشگری مذهبی است و 
در کنار آن مراکز تجــاری بزرگ و امکانات 
پزشکی قابل توجه، موجب رونق گردشگری 
تفریحی و گردشــگری سلامت در این شهر 

شده است.
تعداد هنرمندان و صنعتگران صنایع 

دستی در خراسان رضوی
و  گردشــگری  میراث فرهنگی،  کل  مدیــر 
صنایع دستی خراسان رضوی درباره وضعیت 
هنرمندان صنایع دســتی خراســان رضوی 
می گویــد: بر اســاس آخرین آمــار معاونت 
هنرهای ســنتی و صنایع دســتی کشور، در 
حال حاضر نزدیک به 370 رشته در 15 گروه 
طبقه بندی شــده اند که در اســتان خراسان 
رضوی 70 رشــته به ثبت رسیده است. شهر 
مشــهد با بیش از ۶2 رشــته فعــال صنایع 
دستی، یکی از شهرهای مطرح کشور در این 
حوزه است. همچنین با بیش از 8900 کارگاه 
انفرادی و گروهــی و وجود بیش از 20هزار 
هنرمند و صنعتگر، از لحاظ جمعیت شغلی نیز 

جزو سه شهر اول کشور محسوب می شود.
مکرمی فــر  می افزایــد: از مهم ترین رشــته ها 
می توان به زیورآلات ســنتی، حجاری ســنگ، 
مشهد،  گلدوزی دستی  سراجی سنتی،  گلیم بافی، 
کاشــی معرق، کاشــی هفت رنگ، کاشی سازی 
ســنتی، منبت چوب، گره چینــی، معرق چوب، 
فیروزه کوبی، سفال و سرامیک، طراحی سنتی، 
مشبک چوب، مشــبک فلز، نازک کاری چوب، 
معــرق چرم، معرق فیــروزه، مقرنس کاری،گچ 
بری، نگارگری ایرانی، آینه کاری و... اشاره کرد.

گوهر و گوهر تراشی
هــر کانی  و یا مــاده ای که بتــوان جهت 
مصارف زینتی مورد اســتفاده قرار داد گوهر 
)Gem(  نامیده می شود. برش و تراش کانی 
جواهر را گوهرتراشــی و تراشــکار را گوهر 
تراش می نامنــد و هر گوهرتراش، در تراش 
نوعی گوهر مهارت دارد، در شــهر مشــهد 
تراش گوهرهــا به دو گونه ســنتی و نوین 
انجام می گیرد.در برخی از کارگاه های مشهد 
به شیوه ســنتی تراش سنگ انجام می شود 
و روش هــای ســنتی تــراش را حفظ کرده 
است. گوهرتراشان شــیوه سنتی، فن و هنر 
خود را به صورت نســل به نسل حفظ کرده 
انتقال می دهند.یکــی دیگر از روش های  و 
تراش گوهر سنگ شیوه های نوین است، این 
گروه از کارگاه ها با تمامی شــیوه های تراش 
آشنا و اغلب فضای مناسب جهت دوره های 
آموزشــی تراش ســنگ های قیمتی را دارا 
هستند. ابزار، دستگاه ها و فنون به کار گرفته 
شــده در این کارگاه ها به روز بوده و کانی و 
فنون تراش به صــورت علمی مورد مطالعه 

قرار می گیرد.
گوهرهای موجود در خراسان رضوی

و  گردشــگری  میراث فرهنگی،  کل  مدیــر 
صنایع دســتی خراســان رضوی با بیان این 
که ســنگ ها و کانی های گرانبها از دیدگاه 
محیط تشکیل جایگاه متفاوتی دارند و طیف 
بســیار گسترده ای  از شــرایط فشار و دما در 
پیدایش آن ها اثر گذار است، می گوید: ایران 
کشــوری اســت که در زمین شناسی دارای 
پتانسیل مناســب، از لحاظ مواد معدنی و از 

جمله سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی است، 
مهمترین آن ها ازجمله فیروزه، عقیق، ژاسپر، 

کوارتز و گارنت  است.
اقدامات حمایتی و توسعه زیر ساخت ها

دبیــر شــهرجهانی گوهر ســنگ ها درباره 
اقدامات حمایتی و توســعه زیر ســاخت ها 
می گوید: راه اندازی موزه و نمایشگاه دائمی 
ایرانشــید واقــع در موزه بزرگ خراســان، 
راه اندازی موزه و نمایشــگاه دائمی ایرانشید 
واقع در پردیس توس، تدریس چهار رشــته 
هنری اعم از تراش سنگ های قیمتی و نیمه 
قیمتی، آیینه کاری و گچ بری، کاشــی هفت 
رنگ و نگارگری در این هنرستان، حضور در 
نمایشــگاه و راه اندازی تشکل مرتبط با این 

حوزه از دیگر اقدامات بوده است.
و  دســتاوردها  پیرامــون  ســلطانی  ملیحه 
کاســتی های مشــهد به عنوان شهر جهانی 
گوهرسنگ ها اظهار می کند: با اینکه از ابتدا 
برنامه شــهر جهانی گوهرسنگ ها برنامه ای 
چهار ســاله بود، اما هنــوز تاریخی برای به 
اتمام رســیدن این فرصت به ما اعلام نشده 

است.
او می افزاید: نشان شهر جهانی گوهرسنگ ها 
معمولا به شهردار اهدا می شود که این اتفاق 
در مشــهد نیز رخ داد. اما متاسفانه در مشهد 
به دلیل اینکه شــاخص های زیاد دیگری در 
بخش گردشــگری مانند مســافران، زائران 
و... دارد، به این مــوارد چندان اهمیت داده 
نمی شــود که به نظر من بسیار اشتباه است. 
ضمن این که توســعه زمانی رخ می دهد که 

برنامه ریزی اساسی نیز صورت گیرد.
دبیر شــهر جهانی گوهرسنگ ها خاطرنشان 
می کند: در مدت چهار ســالی که به ما زمان 
تنها می توانســتیم زیرساخت های  داده شد، 
اقتصــادی، اجتماعی و آموزشــی را در این 
زمینه تعریف و پایه ریزی کنیم، البته ممکن 
است که این زیرســاخت ها به نتیجه ای هم 
نرســند، چرا که هدف شهر جهانی این است 
که از هویت ســنتی به هویــت مدرن تری 

برسیم.
بازار رضای مشهد در طراحی و نحوه 

تولید گوهرسنگ ها ساختاری سنتی دارد
ســلطانی ادامــه می دهد: برای مثــال بازار 
رضای مشــهد در موضوعات مختلف مانند 
طراحی، نحوه و مقدار تولید ساختاری سنتی 
دارد، امــا از ما به عنوان یــک صنعت گر و 
شــهری که چهار سال با عنوان شهر جهانی 
گوهرسنگ ها معرفی شــده است، این توقع 
وجود دارد که در اقتصــاد جهان حضور پیدا 
کنیم و تولید را بالا ببریم که تمام این موارد 
تنها با تغییر ساختار سنتی امکان پذیر خواهد 
بود.دبیر شــهر جهانی گوهرسنگ ها متذکر 
می شــود: این دبیرخانه توانســته در حیطه 
کاری خود کارنامه بسیار خوبی را رقم بزند و 
برای دیگر شهرهای جهانی الگوبخش باشد. 
یکی از سیاســت های این دبیرخانه تعامل با 
بخش خصوصی و برخی از بخش های دولتی 
بوده که منجر به نتایج خوب نیز شده است.

افزایش ماندگاری زائر در مشهد
سلطانی در خصوص فعالیت های این دبیرخانه 
می گویــد: یکی از این نتایج خوب تاســیس 
موزه های متفاوت اســت که قبــل از اینکه 
مشــهد به عنوان شهر جهانی گوهرسنگ ها 
معرفی شود، وجود نداشتند. در حال حاضر با 
پیگیری های این دبیرخانه با بخش خصوصی 
و سازمان زمین شناسی سه موزه تاسیس شد 
کــه یکی از آن ها در موزه بزرگ خراســان، 
دیگری در مســیر توس بــه هارونیه و مورد 
بعدی در پارک علوم زمین شناســی شــمال 

شرق کشور در دسترس است. 
تشکیل تیم حرفه ای از طراحان جواهرات

او اضافه می کند: دومین مورد از فعالیت های 
دبیرخانه شهر جهانی گوهرسنگ ها در مشهد 
مربوط به طراحی است. زمانی که داوران به 
مشهد ســفر کرده بودند، به طراحی ها انتقاد 
داشــتند، به همین دلیل با بخش خصوصی 
که گروه ســازندگان طلا و نقره مشــهد نیز 
بودند، از ســال 95 هر چهارشنبه یک استاد 
درجــه یک از تهران بــرای آموزش طراحی 

جواهرات و زیورآلات با نرم افزار که نیاز روز 
بازار است، به مشهد دعوت شد. با انجام این 
کار در حــال حاضر با هم افزایــی اداره  کل 
میراث فرهنگی و گردشگری، سازمان فنی و 
حرفه ای، گروه سازندگان طلا و نقره مشهد 
به عنوان بخش خصوصی و کانون جواهرات 
ایران تیم حرفه ای از طراحان داریم که باعث 
شده اند در سطح کشور و منطقه حرفی برای 

گفتن داشته باشیم.
سلطانی خاطرنشــان می کند: فعالیت بعدی 
این دبیرخانه توســعه آموزش در هنرستان ها 
بوده اســت، هنرســتان »هنرهای ایرانی- 
ایرانی  هنرهای  هنرســتان  اولین  اسلامی« 
و اســلامی اســت که دبیرخانه شهر جهانی 
گوهرســنگ ها و میراث فرهنگی از سال 95 
پیگیر تاسیس آن هســتند و در حال حاضر 
ســاختمان این هنرســتان آماده است و به 
عنوان اولین هنرســتان هنرهــای ایرانی- 
اســلامی با اولویت  رشته های گوهرشناسی، 
با شهر  گوهرتراشــی و رشــته های مرتبط 
جهانی جزء افتخارات استان و ایران محسوب 

می شود.
گسترش ژئوتوریسم و افزایش ماندگاری 

گردشگران در مشهد
او یادآور می شود: ژئوتوریسم از دیگر عواملی 
اســت که پس از شــهر جهانی بسیار به آن 
پرداخته و موفق شــد که مجوزهای خوبی را 
دریافت کند و در حال حاضر به دلیل موضوع 
ژئوتوریســم نیز می توان گردشگران را یک 

روز دیگر در مشهد نگه داشت.
دبیر شــهر جهانی گوهرســنگ ها می گوید: 
اقــدام بعــدی دبیرخانــه شــهر جهانــی 
گوهرســنگ ها تاســیس مرکز فناوری های 
پیشرفته در دانشگاه فردوسی مشهد در سال 
9۶ بــود که با پی گیری هــای این دبیرخانه 
دانشــگاه فردوسی در این مرکز بخشی را به 
گوهرســنگ ها اختصاص داده است و افراد 
می توانند با مراجعه به این مرکز مشــکلات 
خــود در رابطه با گوهرســنگ ها را برطرف 
سازند. سلطانی تصریح می  کند: به طور قطع، 
اگر ارگان هایی مانند شــهرداری با ما تعامل 
می داشــتند و به ما کمک می کردند یا دیگر 
بیشتری  اهمیت  اســتانداری  مانند  بخش ها 
بــرای این موضوع قائل می شــدند، اتفاقات 

بهتری در این زمینه رخ می داد.
ضرورت بازبینی قوانین صادرات و واردات 

محصولات مرتبط با گوهرسنگ ها
ســلطانی در خصوص انتخاب دوباره مشهد 
با عنوان شــهر جهانی گوهرســنگ ها ابراز 
می کند: شــاید انتخــاب دوباره مشــهد با 
این عنوان برای بزرگان شــهر چندان مهم 
نباشد، چرا که در این چهار سال اولویت های 
آن ها را مشــاهده کردیم و دیدیم که عنوان 
شهر جهانی گوهرســنگ ها برای آن ها جزء 
اولویت ها محسوب نمی شــود، با وجود این 
ما در این چهار ســال تمــام تلاش خودمان 
را کرده ایــم تا زیرســاخت هایی را به وجود 
بیاوریــم، اما اگر همکاری های وســیع تری 
صورت می گرفــت، فعالیت های چند برابری 
نســبت به فعالیت هایی که انجام شــد، رخ 

می داد.
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 سلطانی: در مشهد به 

دلیل اینکه شاخص های 

زیاد دیگــری در بخش 

ماننــد  گردشــگری 

و...  زائران  مســافران، 

دارد، به این موارد چندان 

اهمیت داده نمی شود که 

به نظر من بسیار اشتباه 

است

  مکرمی فر: بر اســاس 
معاونت  آمــار  آخرین 
و  ســنتی  هنرهــای 
صنایع دســتی کشور، 
در حــال حاضر نزدیک 
به 370 رشته در 15 گروه 
طبقه بندی شده اند که در 
رضوی  خراسان  استان 
70 رشته به ثبت رسیده 
است. شهر مشهد با بیش 
از 62 رشته فعال صنایع 
دستی، یکی از شهرهای 
این  در  مطرح کشــور 

حوزه است

انتخابات خانه مطبوعات خراسان رضوی 
برگزار می شود

مدیر خانه مطبوعات و رســانه های خراســان 
رضوی از برگزاری مجمع عمومی عادی موسسه 
خانه مطبوعات و رسانه های خراسان رضوی با 
دستور جلســه انتخابات هیئت مدیره و بازرسان 
خانه مطبوعات و رســانه های خراسان رضوی 
طــی امروز و به صورت همزمان با 1۶ اســتان 

کشور خبر داد.
به گزارش روابط عمومی خانه مطبوعات و رسانه 
های خراسان رضوی، حسینعلی آریانی افزود: در 

این انتخابات که از ســاعت 9 تا 12 امروز به صورت الکترونیکی برگزار می شــود، 
در مجموع 34 نامزد برای 7 کرســی هیئت مدیره و دو کرســی بازرسی با یکدیگر 

رقابت می کنند.
وی ادامــه داد: در این انتخابات 9 مدیر مســئول و صاحب امتیاز، 12 روزنامه نگار و 
دو مسئول نمایندگی و سرپرستی روزنامه هاي سراسری برای 7 کرسی اصلی هیئت 
مدیره خانه مطبوعات و رســانه های خراسان رضوی شامل دو نفر از مدیران مسئول 
و یا صاحبان امتیاز نشــریات چاپي یا الکترونیک، ســه نفر از روزنامه نگاران شاغل 
در رســانه های استان، یک نفر از مســئولان نمایندگی ها و سرپرستی های روزنامه 
هاي سراســری و یک نفر از مسئولان نمایندگی خبرگزاری ها یا پایگاه های خبری 

سراسری با یکدیگر به رقابت می پردازند.
مدیر خانه مطبوعات و رسانه های خراسان رضوی اضافه کرد: همچنین از میان 11 
نامزد تصدی پست بازرسی هیئت مدیره، دو نفر به صورت اصلی و یک نفر به صورت 

علی البدل انتخاب می شوند.
وی یادآور شد: اعضای اصلی خانه مطبوعات و رسانه های استان می توانند از ساعت 
9 تا 12 امروز از طریق پنل کاربری خود در سایت اینترنتی خانه مطبوعات به نشانی 
http://khanehmatbooat.ir/، هفت نفر اعضای هیئت مدیره و دو بازرس را از بین 

کاندیداها انتخاب کنند.
آریانــی خاطرنشــان کرد: با توجه بــه اینکه همه مراحل ایــن انتخابات به صورت 
الکترونیکی انجام می شــود و ممکن اســت برخی از اعضا، نام کاربری و رمز عبور 
خود را برای ورود به ســامانه فراموش کرده باشند، لازم است تا قبل از ورود به روند 
انتخابات نســبت به رفع مشــکل اقدام کرده تا بتوانند از حق خود برای شــرکت در 

انتخابات استفاده کنند.
وی در پایان گفت: هیئت مدیره خانه مطبوعات و رسانه های خراسان رضوی از همه 
اعضا دعوت می کند تا با حضور حداکثری و مشــارکت بالای خود در این انتخابات، 
باعث شوند باری دیگر نام استان خراسان رضوی را در جایگاه های نخست کشوری 

بدرخشد.

تشکیل کارگروه مبارزه با سرقت و 
قاچاق فیلم های سینمایی

کارگروه مبارزه با ســرقت و قاچــاق فیلمهای 
ســینمایی با ریاست جانشــین فرمانده نیروی 

انتظامی تشکیل شد.
به گزارش صبــح امروز و به نقــل از دبیرخانه 
شــورایعالی تهیه کنندگان سینما، سید غلامرضا 
موسوی دبیر شورایعالی تهیه کنندگان سینمای 
ایــران ضمن اعلام خبر بالا افزود: این کارگروه 
تلاش خواهد کرد تا سرقت و قاچاق فیلم را در 
فضای مجازی تا حد ممکن کنترل و خاطیان را 

تحویــل دادگاه های صالحه بدهد.وی افــزود: در پی نمایش فیلم ها بصورت آنلاین، 
ســرقت فیلم در فضای مجازی به شکل غیر قابل قبولی افزایش یافت. بگونه ای که 

ظرف کمتر از دو تا شش ساعت، فیلم ها دانلود و به نمایش غیرقانونی در می آید.
وی اضافه کرد: اغلب دانلود کنندگان هم صرفا تماشــاگران معمولی نیســتند، بلکه 
افرادی هســتند که با این دانلودها و ارایه به تماشــاگران کاسبی پر سودی به زیان 

تهیه کنندگان به راه انداخته اند.
موســوی اضافه کــرد: به همین دلیل  و جهت جلوگیری از ســرقت و دزدی که در 
شــرایط کنونی عمدا«در فضای مجازی  صورت می گیرد، به دیدار ســردار هداوند 
جانشــین فرمانده نیروی انتظامی تهران بزرگ رفتیم. در این نشســت که چندتن از 
فرماندهان بلند پایه پلیس تهران و از جمله فرمانده پلیس فتاح ، پلیس امنیت و برخی 
دیگر از مسئولان نیرو حضور داشتند، مشکلات سرقت فیلم ها را به اطلاع رساندیم.

او ادامه داد: خوشــبختانه سردار و همکارانشــان با موضوع و معضل سرقت فیلم ها 
و تبعــات آن کاملا آشــنا بودند. موضوع ســرقت فیلم ها در فضــای مجازی مورد 
بررســی همه جانبه قرار گرفت. از آنجا که برای مبارزه نیاز به اطلاعات تخصصی و 
شاکی خصوصی نیز بود، ســردار با پیشنهاد شورایعالی تهیه کنندگان جهت تشکیل 
کارگروهی برای مبارزه و پیگیری موافقت کردند. ایشــان با حُســن نیت و در جهت 

مدیریت این مبارزه، ریاست کارگروه را نیز پذیرفتند.
جانشین رئیس پلیس تهران اعلام داشــت که نیروی انتظامی با قاچاق محصولات 
فرهنگی برخورد قاطع خواهد کرد و در راســتای وظیفه با هرگونه ســرقت، توزیع، 
و انتشــار غیر مجاز فیلم های ســینمایی و محصولات شبکه نمایش خانگی برخورد 

جدی خواهد کرد.
بنــا بر این گزارش، کار گروه مبارزه با ســرقت و قاچاق فیلم و محصولات فرهنگی 
هفته آینده با حضور نمایندگان شــورایعالی تهیه کننــدگان، علی قائم مقامی نماینده 

هیات مدیره خانه سینما و فرماندهان ذیربط تشکیل خواهد شد.

گشت ارشاد3، سورپرایز سهیلی
سعید ســهیلی از عزم خود برای ساخت سری ســوم فیلم سینمایی »گشت ارشاد« 

خبر داد.
به گزارش صبح امروز به نقل از خانه ســینما، ســعید ســهیلی کارگردان فیلم های 
پرفروش »گشــت ارشاد« با انتشار پســتی در صفحه اینستاگرامش از ساخت سری 

سوم این کمدی خبر داد.
او در صفحه اینستاگرام خود نوشت: آستین بالا زده ام برای یک کار سخت. پاشنه بالا 
کشــیده ام برای یک کار شیرین. بالاخره تردید را کنار گذاشته و تصمیمم را گرفتم. 
اری می ســازم. گشت ارشاد سه را با توکل و توسل. محکم و قوی. فعلا حرفی برای 
گفتن نیســت. حرف ها می ماند برای بعد. تنها یک حرف. اراده کرده ام تماشاچیان را 
سورپرایز کنم. نه با اسم و شعار و هیاهو. تنها هنگام اکران در سالن سینما ، باقی بعد.

ایــن کارگردان به همراه یک تیم 5 نفره در حــال انجام مراحل پایانی نگارش فیلم 
گشت 3 هستند. گشت 3 به زودی و پس از دریافت پروانه ساخت، آماده فیلمبرداری 

خواهد بود.

خبر
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رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شــورای شهر مشهدمقدس گفت: طرح 
تفصیلی حوزه جنوب غرب مشــهد پس از رفع نواقص و ایرادات، مجدد توســط 
شــهرداری به شورای شهر ارسال شده و پس از بررسی نهایی در کمیسیون های 
تخصصی و کارگروه ها، به مراجع تصویب کننده فرستاده می شود.به گزارش صبح 
امروز، محمدهادی مهدی نیا با بیان اینکه شــهرداری براساس برنامه زمان بندی 
پیشنهادی خود، طرح های تفصیلی حوزه های هفتگانه مشهد را باید ظرف 7 ماه 
به شورای شهر ارائه نماید، اظهارکرد: طرح حوزه جنوب غرب که یک مرحله قبل 
از ســال 99 به شــورا آمده بود و ایراداتی به آن وارد شد، پس از اصلاح نواقص و 

اعمال نظرات کمیســیون ها، اخیرا مجدد به شورا ارائه شده است.مهدی نیا افزود: 
این طرح اکنون به کمیسیون های تخصصی شورای شهر مشهد ارسال و جلسات 
متعددی نیز در این خصوص توســط کمیسیون ها و کارگروه ها داشته ایم و اکنون 
مراحل نهایی خود را طی می کند.وی در ادامه صحبت های خود خاطرنشان کرد: 
ارجــاع طرح به کارگروه ها، که با حضور افراد متخصص برگزار می شــود، فضا و 
فرصت خوبی است تا شیوه »شهرسازی مشارکتی« به بهترین شکل اجرایی شود؛ 
شیوه ای که در آن همه ذی نفعان و ذی نفوذان حتی المقدور در فرآیند تصویب طرح  

هم نقش داشته باشند.

طرح تفصیلی حوزه جنوب غرب 
مشهد به شورا تحویل شد 

اولین طرحِ دزدگیرِ فسادِ 
 شهر مشهد به شورا

 ارائه شد 

 )k( افزایش ارزش معاملاتی ساختمان
بیش از نرخ تورم نیست

مدیــرکل درآمــد هــای عمومی 
شــهرداری مشــهد گفت: لایحه 
اصــلاح مصوبــه تعییــن ارزش 
معاملاتی ساختمان )k( و اافزایش 
مبالغ این دفترچه که توســط اداره 
تهیه شده  درآمدهای عمومی  کل 
بود، به تصویب شــورای اسلامی 
شــهر رســید، بیش از نرخ تورم 

نیست.
به گــزارش صبح امروز محمد برهانی اظهار کرد: با توجه به تکلیف شــهرداری در 
راستای به روز رسانی میانگین ارزش املاک بلوک  های همگن در سال جاری؛ برابر 
تبصــره ماده یک مصوبه تعیین محدوده و ارزش املاک بلوک های همگن، رویکرد 
حمایتی به ســبب پیامد های ناشی از شــیوع ویروس کرونا در سطح شهر و ارتباط 
موضوعــی ارزش املاک بلوک های همگن با ارزش معاملاتی ســاختمان )موضوع 
تبصره 11 ماده 100 قانون شهرداری(؛ لایحه اصلاح مصوبه تعیین ارزش معاملاتی 
ســاختمان )k( که توســط اداره کل درآمدهای عمومی تهیه شــده بود، به تصویب 

شورای اسلامی شهر رسیده است.
وی افــزود: در این مصوبه به منظــور ایجاد ارتباط منطقی بین عــوارض پروانه با 
جرایم پایانکار ســاختمانی، پیشگیری از ساخت و سازهای غیرمجاز، کاهش تخلفات 
ســاختمانی و همچنین ترغیب سازندگان و مالکان به دریافت مجوزهای ساختمانی؛ 
ضرایب حوزه های درآمدی تقریبا به میزان نرخ تورم اعلامی از سوی بانک مرکزی 

افزایش یافته است.
مدیرکل درآمدهای عمومی شهرداری مشهد خاطرنشان کرد: گرچه اعمال ضرایب و 
تعیین میزان جرایم در اختیار کمیسیون ماده صد خواهد بود؛ اما اداره کل درآمدهای 
عمومی شهرداری مشهد علیرغم افزایش زیاد قیمت مسکن در سال گذشته، سعی بر 
آن داشته است که با اعمال ضرایب کنترلی برای حوزه های درآمدی، از رشد ارزش 
معاملاتی ســاختمان )K( نسبت به سال گذشــته، بیش از نرخ تورم اعلامی مراجع 

رسمی کشور ممانعت کند.

۶0هزار تماس مزاحمی با آتش نشانی 
طی ۲ماه

و  نشانی  آتش  سازمان  مدیرعامل 
ایمنی شــهرداری مشهد  خدمات 
اردیبهشت  و  فروردین  گفت: طی 
امســال درمجموع 114هزارو875 
تمــاس با مرکــز فرماندهی آتش 
نشانی برقرار شده ،که ازاین میان 
تنها 3402 تماس منجر به عملیات 

شده است.
به گزارش صبح امروز، امیر عزیزی 

دراین خصوص افزود: از 114هزارو 875 تماس برقرار شــده با مرکز فرماندهی آتش 
نشانی 125 در فروردین واردیبهشت حدود ۶0هزار و748 تماس مزاحمی،3هزارو402 

تماس منجر به عملیات و مابقی تماس ها اشتباه و غیربوده اند.
وی اضافه کرد: فروردین 99در مجموع 53 هزارو 572 مورد تماس با آتش نشــانی 

انجام شده است که نسبت به فروردین 98حدود 24.5درصد کاهش داشته است.
وی با اشاره به این که از این تعداد تماس 1512 مورد عملیاتی بوده است اظهارکرد: 
همچنیــن 27 هزارو 415 تماس مزاحمی و 14 هزار و854 مورد از این تماس ها در 

فروردین ماه اشتباه بوده است.
عزیزی تصریح کرد: همچنین از این میان 400۶ مورد تماس مشــاوره ای و 5785 

مورد نیز سایربوده است.
مدیرعامل ســازمان آتش شــنانی و خدمات ایمنی شهرداری مشــهد ادامه داد : از 
مجموع 1512مورد عملیات انجام شده در فروردین 313 مورد مرتبط با آتش سوزی 

، 247موردامداد و نجات و409 مورد خدمات ایمنی بوده اند.
وی بــه برقــراری ۶1هزارو 303 مــورد تماس بــا مرکز فرماندهی آتش نشــانی 
شهرداری مشــهد در اردیبهشت ماه 99 نیز اشــاره کرد وگفت: از این تعداد 1890 
مورد عملیاتی،33 هزارو 333 مورد مزاحمی،15 هزارو 94 مورد اشتباهی 4۶48مورد 

مشاوره ا ی و ۶338 مورد سایر بوده است.
عزیزی افزود : همچنین از1890 تماس منجربه عملیات 431 مورد آتش سوزی،428 

مورد امداد و نجات و 545 مورد خدمات ایمنی بوده اند.

اولین اقامتگاه سنتی در شهر کاشمر 
مجوز فعالیت دریافت کرد

مدیر میراث فرهنگی گردشــگری 
کاشمر  و صنایع دستی شهرستان 
گفت: »موافقت اصولی نخســتین 
اقامتگاه ســنتی در شــهر کاشمر 
توســط اداره کل میراث فرهنگی 
گردشگری و صنایع دستی استان 

خراسان رضوی صادر شد.«
بــه گــزارش  صبح امــروز رضا 
یوســفی با اعلام این خبر افزود: 

»کمبود فضای اقامتی دارای استاندارد گردشگری  از جمله مشکلات زیرساختی این 
صنعت در شهرستان کاشمر است و با توجه به اینکه شهر کاشمر دارای بافت تاریخی 
و قدیمی بوده و بعضی خانه های بالای صد ســال در در دل بافتهای این شهر هنوز 
هم هم پابرجاســت و از طرفی امروزه  گردشگران نسبت به فضاهای سنتی و خانه 

های قدیمی  علاقه بیشتری نشان می دهند که باید از این فرصت استفاده شود.«
او ادامــه داد: »با پیگیری بخش خصوصی یک باب منزل قدیمی با هدف راه اندازی 
اقامتگاه سنتی خریداری و اقدامات اولیه آن در خصوص صدور مجوز انجام شده است 
این منزل قدیمی به وســعت تقریبی هزار متر بــا معماری دوران پهلوی اول بوده و 
فضاهای مطبخ، حیاط، اتاق های مهمان خانه، تنور و ... را در خود جای داده است.«

مدیر میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی کاشــمر تصریح کرد: »امیدواریم 
نگاه به ســمت خانه های قدیمی و تاریخی مانند شــهرهای یزد و کاشان بهتر شود 
و از پتانســیل بالای شهر کاشمر در حوزه گردشگری زیارت برای احیای بافت های 
تاریخی شهری و روستایی بهره مند شویم.«او گفت: هم اکنون 8 اقامتگاه بوم گردی 
در حوزه شهرســتان های کاشمر و کوهسرخ پروانه فعالیت دارند و همچنین موافقت 

اولیه 3 اقامتگاه بوم گردی دیگر در این دو شهرستان نیز دریافت شده است.

معاونعمران،حملونقلوترافیکشهرداریمشهداعلامکرد:

اجرای9پروژهعمرانیبهارزش3هزارمیلیارد
دو روز پیش رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و 
امور اداری شورای اسلامی شهر مشهد اعلام 
کــرد که 80 درصد بودجه ســال 99 عمرانی 
اســت، این خبر را می تواند انقلابی در حوزه 
برنامه و بودجه دانســت چرا که در مقایسه با 
بودجه جاری سال های گذشته، بودجه عمرانی 

رشد چشمگیری را داشته است.
این تحرک و پویایــی عمران نه فقط در آمار 
و ارقام بلکه در گوشــه و نار شــهر هم قابل 
مشــاهده اســت، هم چنین به گفته معاون 
عمران، حمــل و نقل و ترافیک شــهرداری 
مشهد، با وجود شرایط رکود اقتصادی و آسیب 
های ناشی از شــیوع ویروس کرونا در کشور 
شهرداری مشهد اکنون دو هزار و 990 میلیارد 
تومان پروژه در نقاط مختلف شهر درحال اجرا 
دارد.به گزارش صبح امروز، خلیل الله کاظمی 
در این خصوص اظهار کــرد: با توجه به این 
که در کشور شاهد مشکلات و رکود اقتصادی 
هستیم و برخی از شــهرداری ها در پرداخت 
حقوق دچار مشکل شــده اند، خوشبختانه با 
تلاش و همدلی در اجرای پروژه های عمرانی 
شهری شــاهد رکود نبوده ایم و پروژه ها به 

سرعت در حال اجرا هستند.
وی با بیان این کــه در حال حاضر 9 عنوان 
پروژه عمرانی در نقاط مختلف شــهر در حال 
اجرا اســت، افزود: این 9 عنوان پروژه شامل 
تقاطع های غیرهمسطح، احداث و بازگشایی 
معابر، اجرای آسفالت، احداث پارکینگ، پیاده 
روسازی، پروژه حق تقدم عابران پیاده، احداث 
کانال ها و مسیل ها و همچنین احداث پارک 

های شهری است.
تقاطع های  همسطح و توسعه معابر

معــاون عمــران، حمــل و نقــل و ترافیک 
شهرداری مشــهد بیان کرد: در بخش تقاطع 
های غیر همســطح در حــال حاضر، تقاطع 
های آزادگان، مصلی، ابوطالب، شهید برونسی 
و.. در حال اجرا اســت.کاظمی خاطرنشــان 

کرد: در بخش احداث معابــر نیز پروژه های 
بازگشایی مسیرکوشــش تا خلج، کوه پارک، 
45 متری ســردخانه، بولوار کشاورز، فاز چهار 
ســاماندهی جلوخان آرامگاه فردوسی، قطاع 
چهار شارستان رضوی، تعریض پل پرتوی در 
مسیر برگشت و تعداد دیگری پروژه در دست 
اجرا اســت.وی به پروژه های درحال اجرا در 

بخش بهسازی معابر اشاره کرد و اضافه کرد: 
در این بخش نیز آسفالت معابر خاکی شهر و 
همچنین روکش و لکه گیری آســفالت معابر 
سطح شهر در حال انجام است.معاون عمران، 
حمل و نقل و ترافیک شهرداری مشهد گفت: 
چهارمین عنوان پــروژه های عمرانی احداث 
خطوط دو، سه و چهار قطار شهری است که 
اکنون عملیات اجرایی در هرسه خط با سرعت 
مناسب ادامه دارد.کاظمی با اشاره به پنجمین 
عنوان از پروژه های عمرانی در حال اجرا بیان 
کرد: در این بخش نیز پروژه پارکینگ و پایانه 
بزرگ آزادی، پارکینگ مجد، پارکینگ پرستار 
و..در دست اجرا اســت که پارکینگ مجد در 
نیمه اول امسال به بهره برداری خواهد رسید.

وی ادامــه داد: در بخش پیاده روســازی نیز 

پروژه هایــی در خیابان های کوهســنگی، 
شــاهین فر، بولوار طبرسی و چند نقطه دیگر 

شهر در حال انجام است.
ایمن سازی 60 نقطه از شهر مشهد

معــاون عمــران، حمــل و نقــل و ترافیک 
شهرداری مشهد تصریح کرد: پروژه حق تقدم 
عابــران پیاده نیز با ایمن ســازی بیش از ۶0 
نقطه در شهر مشهد هفتمین عنوان از 9 عنوان 

پروژه عمرانی در حال اجرا است.
کاظمی بــه اجرای کانال ها ومســیل ها به 
عنوان هشتمین عنوان از پروژه های عمرانی 
اشاره کرد و افزود: در این بخش نیز ساماندهی 
کال های زرکش، اقبال، بهجت و خزعلی در 
دســت اجرا اســت.وی اضافه کرد: همچنین 
در بخــش احداث و ســاماندهی پارک ها در 

حال حاضر پروژه های ساماندهی و بهسازی 
بوستان های وکیل آباد، خورشید و... در حال 

انجام است.
اجرای برخی از پروژه  ها در حاشیه 

شهر
کاظمی گفــت: در مجموع 9 عنــوان پروژه 
با متــراژی بالغ بر چهار میلیــون مترمربع و 
بــا بودجه ای بالغ بر دو هــزار و 990 میلیارد 
تومان در نقاط مختلف شــهر به ویژه مناطق 

کم برخوردار در حال اجرا است.
معــاون عمــران، حمــل و نقــل و ترافیک 
شهرداری مشــهد ادامه داد: این تعداد پروژه 
برای پنج هزار و 70۶ نفر به صورت مستقیم 
و 15 هزار و 40۶ نفر به صورت غیر مستقیم 

اشتعال ایجاد کرده است.

خبر

رئیــس اداره میراث فرهنگــی، 
گردشگری و صنایع دستی درگز 
گفت: »دوره آموزش گلیم بافی 
و گیوه بافی در شــهرنوخندان 
این شهرستان به پایان رسید.«

به گزارش  صبح امروز، محمد 
مــددی با اعلام این خبر افزود: 
»20 نفر از بانوان شهر نوخندان 
از  و روســتاهای همجوار پس 
طــی دوره ی آموزشــی 150 
ســاعته تحت نظر مربی بومی 

خانم تکتم حجی زاده موفق به اخذ گواهی مهارت شدند.«
او ادامه داد: »این دوره آموزشی در دو رشته گلیم بافی و گیوه بافی از اواخر سال گذشته شروع 
شــد و مدت زمانی به دلیل شــیوع ویروس کرونا آموزش متوقف شد و پس از اینکه شهرستان 
به لحاظ بیماری کرونا در وضعیت ســفید قرار گرفت، آموزش ها مجدد با رعایت پروتکل های 

بهداشتی از سر گرفته شد و اکنون این دوره به پایان رسیده است.«
مــددی اظهار کرد: »برای هنرجویان گواهی مهارت معتبر از ســوی اداره کل میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی استان صادر شده است.«
رئیــس اداره میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی درگز  تصریح کــرد: »با توجه به 
پتانسیل های موجود در شهرستان درگز در زمینه گردشگری و همچنین افزایش ورود گردشگران 
از اقصی نقاط  کشــور به این شهرســتان در ســال های اخیر زمینه ایجاد اشتغال و درآمد زایی 
مقرون به صرفه و خوبی را برای این هنرمندان فراهم کرده باشیم و در سالی که مزین به جهش 
تولید اســت با ایجاد و راه اندازی چنین مشاغلی درآمد خوبی عاید افراد علاقه مند و مشغول به 

این حرف خواهد شد.«
گفتنی است: »91 اثر و محوطه تاریخی و یک اثر طبیعی و میراث ناملموس از شهرستان درگز 
در فهرســت میراث فرهنگی کشور به ثبت رسیده است، که سایت موزه و آتشکده بندیان درگز 

از مهم ترین آثار تاریخی این شهرستان است.  
شهرستان درگز که در فاصله 270 کیلومتری مشهد مرکز استان خراسان رضوی قرار دارد. 

حرفه ای  جامعــه  فعالیت  پروانــه 
هتل آپارتمان داران خراسان رضوی 
توســط مدیر کل میراث فرهنگی، 
گردشــگری و صنایع دستی استان 

اعطاء شد.
امــروز،  صبــح  گــزارش   بــه 
کل  مدیر  مکرمی فــر  ابوالفضــل 
و  گردشــگری  میراث فرهنگــی، 
صنایع دستی خراسان رضوی امروز 
یک شــنبه 25 خرداد ماه 1399 در 
جلســه اعطاء پروانه فعالیت جامعه 

حرفه ای هتل آپارتمان داران گفت: »به اســتناد مــاده 25 آئین نامه ایجاد، اصلاح، تکمیل و درجه بندی و 
نرخ گذاری تاسیســات گردشــگری و نظارت بر فعالیت آن ها مصوبه هیئت وزیران و براساس ضوابط و 
دستورالعمل نحوه ایجاد و فعالیت تشکل های حرفه ای صنعت گردشگری، پروانه فعالیت جامعه حرفه ای 

هتل آپارتمان داران خراسان رضوی صادر شده است.«
او ادامه داد: »پروانه فعالیت جامعه حرفه ای هتل آپارتمان داران خراســان رضوی به مدت 3 ســال اعتبار 
دارد.«مکرمی فر به نقش و جایگاه بخش خصوصی اشــاره کرد و افزود: »تشکل های بخش خصوصی 

می توانند کارها را سرعت بدهند و فرآیندها را کاهش داده و امور را تسهیل کنند.«
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی خراسان رضوی با بیان این که مشهد ظرفیت بی 
نظیری در جذب مســافر دارد و از بازارهای هدف گردشــگری اســت، تصریح کرد: »مهم ترین چالش 
واحدهای اقامتی از جمله هتل آپارتمان داران بازاریابی اســت و باید برای زمان غیر پیک مســافر جذب 

مسافر انجام شود.«
مکرمی فر ادامه داد: »اقتصاد مشــهد به زائر و مسافر وابســته است و افزایش زائر و مسافر در این شهر 

موجب رونق بیشتر شهر خواهد شد.«
در ادامه پروانه فعالیت جامعه حرفه ای هتل آپارتمان داران خراسان رضوی اعطاء شد.

گفتنی است: محمود مقدســی به عنوان رئیس هیئت مدیره جامعه حرفه ای هتل آپارتمان داران خراسان 
رضوی و کریم طائی نیا، محمد نیکو، محمدباقر پورعلی مال آباد و حســن ثابت حسینی  دیگر اعضای 

هیئت مدیره جامعه حرفه ای هتل آپارتمان داران خراسان رضوی هستند.
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رئیس کمیسیون توســعه و بهسازی توس شورای 
اسلامی شهر مشهد گفت: طرح راهبردی توسعه و 
بهسازی توس طی روزهای آینده در شورای عالی 

معماری و شهرسازی مجدد بررسی خواهد شد.
به گزارش صبح امروز، مســعود ریاضی در حاشیه 
بازدید جمعی از اعضای شــورای اجتماعی محلات 
در قالب سلســله برنامه های »شهربان« با اشاره 
به اهمیــت طرح راهبردی توســعه و بهســازی 
تــوس اظهار کرد: با توجه بــه اهمیت موضوع به 
صورت جدی پیگیر تصویب طرح راهبردی توسعه 
و بهســازی توس در شــورای عالــی معماری و 

شهرسازی هستیم .
وی اضافه کــرد: هفته گذشــته در این خصوص 
جلسه ای در تهران برگزار شد و جلسه ای دیگر نیز 
طی روزهای آینده برای تصمیم گیری در این باره 
برگزار خواهد شد که امیدواریم به نفع مردم مشهد 

و منطقه تاریخی توس تمام شود.
رئیس کمیسیون توســعه و بهسازی توس شورای 
اسلامی شهر مشهد ضمن اشاره به اقدامات انجام 

شده از سوی مدیریت شــهری در راستای توسعه 
و بهســازی توس بیان کرد: بــا توجه به وضعیت 
این  آرامگاه فردوسی ساماندهی  نابسامان جلوخان 
منطقه ســال گذشته در دستور کار قرار گرفت و دو 

فاز آن در نیمه اول سال 98 به بهره برداری رسید.
ریاضی خاطرنشان کرد: فازسوم ساماندهی جلوخان 
نیز اواخر ســال 98 آماده بهره برداری شــد اما به 
دلیل شــیوع ویروس کرونا امکان برگزاری مراسم 

افتتاحیه وجود نداشت.
وی ادامــه داد: یکی دیگــر از آثار تاریخی واقع در 
منطقه توس دژ هزار ســاله کهن دژ اســت که در 
مجاورت آرامگاه فردوســی قراردارد، هدف بعدی 
ما در ســاماندهی منطقه تاریخی توس ایجاد مسیر 
دسترســی به کهن دژ است که عملیات اجرایی آن 
آغاز شده است و می تواند یک ظرفیت گردشگری 

جدید را به شهر مشهد اضافه کند.
رئیس کمیسیون توســعه و بهسازی توس شورای 
اسلامی شهر مشهد گفت: در کنار اقدامات عمرانی، 
فعالیت های فرهنگی نیز در دستور کار قراردارد که 
در این میان می توان به ســفارش ســاخت هشت 
مجسمه از شخصیت های شاهنامه برای نصب در 
پیرامون آرامگاه فردوسی و مسیر جلوخان به عنوان 

پارک مفاخر اشاره کرد.
ریاضی بیان کرد: طبق برنامــه ریزی های انجام 
شده سه مجسمه رستم و اسفندیار، دقیقی طوسی 
و آرش کمانگیــر تیر ماه در پارک جلوخان آرامگاه 

فردوسی نصب خواهند شد.

رئیس کمیسیون توسعه و بهسازی توس شورای اسلامی شهر مشهد اعلام کرد؛

بررسی طرح راهبردی توسعه توس طی روزهای آینده در شورای عالی معماری و شهرسازی
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قدوس در آستانه جدایی 

از آمیان
رســانه خبری آمیان فرانســه از جدایی احتمالی ســامان قدوس از این باشگاه خبر داد.پرسش 
اصلی درباره نقل وانتقال های تابســتانی 2020 در باشگاه آمیان مربوط به سامان قدوس است. 
بازیکنی که در فصل اخیر لوشــامپیونه 4 ماه به خاطر محرومیت از سوی کمیته انضباطی فیفا 
نتوانســت برای آمیا بازی کند.رسانه خبری باشــگاه آمیان دراین مورد نوشت: به خاطر سپردن 
سامان قدوس با دستمزد هنگفتش در صورت سقوط آمیان به دسته پایین تر بسیار دشوار خواهد 
بود. آمیان با سقوط احتمالی اش در نقل وانتقال های تابستانی شاید نتواند سرمایه اولیه 5 میلیون 

یورویی برای خرید ســامان قدوس که سال گذشــته به اوسترشوندس سوئد پرداخت شده بود 
را دوباره به دســت آورد.آمیان ماه آوریل با تصمیم فدراسیون فوتبال فرانسه مبنی بر نیمه کاره 
ماندن لوشامپیونه به خاطر شیوع ویروس کرونا به دسته پایین تر سقوط کرد. سپس دیوان عالی 
فرانســه با بررسی شکایت باشگاه آمیان خواهان تجدیدنظر فدراسیون فوتبال این کشور درباره 
سرنوشــت لوشــامپیونه شــد. رئیس این رقابت ها نیز چند روز قبل اعلام کرد امکان برگزاری 

لوشامپیونه با حضور 22 تیم و بازگشت دوباره آمیان وجود ندارد.

اعضای 7 باشــگاه لیگ برتری با ارسال 
نامه ای که در پایین آن امضای بازیکنان 
آن ها دیده می شود، از ادامه لیگ نوزدهم 

انصراف دادند. 
در فاصلــه کمتــر از 10 روز تا شــروع 
مسابقات لیگ برتر، هنوز تردیدهای جدی 
برای چند باشــگاه درخصوص آغاز لیگ 
برتر وجود دارد و حالا 7 باشگاه خصوصی 
فوتبال ایران و دو باشــگاه بحران زده با 
ارســال نامه ای به سرپرســت فدراسیون 
فوتبال یعنی حیــدر بهاروند اعلام کرده 
اند که از حضور در ادامه مســابقات لیگ 

نوزدهم معذور هستند.
باشــگاه های تراکتور، شــهرخودرو، نفت 
پارس  ماشین ســازی،  مسجدســلیمان، 
جنوبی، پیکان و نســاجی ارسال کنندگان 
ایــن نامه هســتند که این بــار امضای 
بازیکنان خــود را هم زیر نامــه دارند و 
در متن آن نیز نوشــته اند: مقایسه لیگ 
کشور عزیزمان با سایر کشورها به دلایل 
مختلف قیاس مع الفارغ است. از جمله این 
که فقط در کشور ماست که فدراسیون و 
ســازمان لیگ باوجود سیر صعودی ابتلا 
به کوویــد 19 اصرار به برگــزاری ادامه 

مسابقات لیگ دارد.
همچنین در ادامــه از »بزرگان و زعمای 
فوتبال« پرســیده شده که بر مبنای کدام 
دلیــل منطقی و علمی یقین حاصل کرده 
اند که وضعیت کشــور از حیث شــیوع و 
خطر ابتلا به این بیماری کشــنده بهتر از 
سه ماه قبل است تا وجدان بیدار نیز در پی 

آن حکم به پذیرش ادامه مسابقات دهد.
در این نامه از فدراســیون فوتبال خواسته 
شــده تا عواقب ناشی از شــروع لیگ را 
برعهده بگیرد و در پایــان آن بازیکنان، 
مربیان و دســت انــدرکاران این تیم ها، 
انصراف خــود را از لیگ برتر اعلام کرده 

اند.
این 7 باشــگاه تاکید شده که در صورتی 
نامه و  این  که فدراســیون پاســخگوی 
درخواســت تیم ها نباشــد، موضوع را به 

نهادهای بین المللــی از جمله فیفا ارجاع 
خواهند داد تا مشــکل به این شکل حل 

شود.
این در حالی اســت که ابتــدا نامه چهار 
باشگاه تراکتور، ماشین سازی، شهر خودرو، 
نساجی منتشــر شــدکه در ادامه پارس 
جنوبی، پیکان و نفت مسجدســلیمان نیز 
به جمع تیم های انصــراف دهنده اضافه 
شــده اند.و برای اطلاع بیشــتر از ماجرا، 
باید منتظر اطلاع رســانی رسمی از سوی 

باشگاه ها بود.
بازتابهای طومار انصراف چند باشگاه 

لیگ برتری 
انتشــار این نامه فضــای فوتبال ایران را 
تحت تاثیر قرار داد و واکنش های بسیار 
زیادی را به دنبال داشت. این طومار خیلی 
زود جایگاه نخســت را در ستون پرحاشیه 
ترین اخبار به خود اختصاص داد و نظرات 
موافق و مخالــف متعددی را به خود دید 
که البته بســیاری از آن ها قابل انتشــار 
هم نیســتند. اما فارغ از فضای هواداری، 
مربیان، بازیکنان و حتی مسئولان فوتبال 
ایران نیز دربــاره آن اظهار نظر کردند و 
احتمالا در ســاعات آینــده واکنش های 
بیشتری را در این باره خواهیم داشت که 

در ادامه آن ها را می بینید:
محمدحســین مرادمند، مدافع تیم فوتبال 
شــهرخودرو درباره امضای نامه ارســالی 
توســط بازیکنان به فدراســیون فوتبال 
و تهدیــد به بازی نکــردن در ادامه لیگ 
نوزدهم گفت: این نامه را امضا کردم زیرا 
به شــرایط برگزاری لیگ اعتراض داریم. 
شرایط کشور و افزایش مبتلایان به کرونا 
به گونه ای است که جان بازیکنان و کادر 

فنی تیم ها در خطر است.
زنوزی: بر اساس شــنیده ها، این ویروس 
به تازگی حتی علایم هم نداشــته و فرد 
مبتلا را طی 24 الی 48 ساعت از پای در 
می آورد. ما اکنــون نمی دانیم که یکی از 
اعضای کادر ماشین سازی به دلیل کرونا 
فوت کرده یا دلیل دیگری داشــته است؟ 

جوابگوی این مســائل چه کسی است؟ ما 
مخالف برگزاری بازی ها هستیم؛ چرا که 
شــرایط برگزاری وجود ندارد، وقتی وزیر 
بهداشــت می گوید بــه زور از من امضاء 
گرفته اند، دیگــر چه بحثی باقی می ماند؟ 
شــما نماینده مــا در فدراســیون فوتبال 
هســتید، ما که نماینده شما نیستیم؛ همه 
به جز فدراسیون فوتبال و وزارت ورزش، 

با برگزاری بازی ها مخالف هستند.
محســن بنگر در حاشــیه بــازی با نفت 
مسجدســلیمان در خصوص امکانات تیم 
پارس: شــرایط کرونایی حاکم اســت اما 
اینجا خبری از امکانات بهداشــتی نیست. 
تیم های دیگــر تونل ضد عفونی دارند و 
پروتــکل رعایت می کنند اما ما فقط یک 
سرپرســت به نام اقای چراغی داریم که 
اگر پول داشته باشــد ماسک و دستکش 
برایمان می خرد و اگر نداشــته باشد هیچ 

خبری نمی شود.
مهــدی تارتار: مــا کــه نمی توانیم این 
پروتکل ها را رعایت کنیم. بارها هم اعلام 
کردیم و از مسئولین هم درخواست داریم 
کمک کننــد به بعضی از باشــگاه ها که 
توانایی مالی ضعیفی دارند ولی متأســفانه 

هیچ گوش شنوایی نیست این هزینه هایی 
که برای مربیان خارجی شده در کشور ما 
اگر یک دهمش را بیاورند به باشــگاه ها 
کمــک کنند خیلــی از مشــکلات حل 

می شود.
حمیدرضا گرشاســبی در خصوص بیانیه 
امضا شده توسط بازیکنان پیکان در رابطه 
با کناره گیری از لیگ برتر،گفت: این بیانیه 
توســط باشگاه امضا نشده و مورد تائید ما 
نیســت. بازیکنان به صورت خودجوش و 
بهداشتی  پروتکل های  رعایت  برای  فقط 

آن را امضا کردند.
هومن افاضلی ســرمربی پــارس جنوبی 
قبل از دیدار دوســتانه تیمش مقابل نفت 
مسجدســلیمان با اشــاره به مشــکلات 
تیمش اعلام کرد: ممکن است این آخرین 
بازی تیمش باشد و شاید پارس نتواند به 
رقابت های لیگ برتر برســد. او همچنین 
گفت :طومار اعضای فوتبال برای تعطیلی 

لیگ را امضا کردیم.
مسابقات  برگزاری  مسئول  مهدی  سهیل 
لیگ برتر واکنشــی ایــن چنینی به نامه 
انصراف داشــت: من هم از طریق رسانه 
ها در جریان این نامه قرار گرفتم. البته با 

برخی نفرات باشــگاه ها به صورت تلفنی 
صحبت کــردم که همگی انتشــار متن 

چنین نامه ای را تکذیب کردند.
رییس  محمــدی،  ابوالفضل حســن زاده 
کمیته انضباطی فدراســیون عنوان کرد: 
هرگونــه مصاحبه تحریــک آمیز و طرح 
مطالب کــذب و خلاف واقع درباره انجام 
مســابقات یا تحریک بر عدم شرکت در 
مســابقات، مطابــق مقــررات انضباطی 
مصوب ســال 1397، تخلــف انضباطی 
محســوب و محرومیت شخص خاطی را 

در پی خواهد داشت.
بــا نگاهی گذرا به اســامی ایــن تیم ها 
می توان به راحتی متوجه شد که برخی از 
این باشگاه ها به دلیل وضعیت تیم خود در 
جدول رده بنــدی و یا اوضاع بد اقتصادی 
خواهان تعطیلی مســابقات هستند. ضمن 
اینکه برخــی دیگر از همیــن تیم ها نیز 
تمرینات خود را از هفته های گذشته آغاز 
و حتی چندیــن بازی تدارکاتــی برگزار 
کرده اند و مشخص نیست امضای طومار 
از یک ســو و برگزاری تمرینات و انجام 
بازی تدارکاتی از سوی دیگر با چه هدفی 

در این باشگاه ها دنبال می شود.

مسابقات جایزه بزرگ دوچرخه سواری 
لغو شد 

مسـابقات دوچرخـه سـواری احمدآباد مسـتوفی که قـرار بود روز جمعـه 30 خرداد 
برگـزار شـود، به یکباره از سـوی بخشـداری احمدآباد مسـتوفی لغو شـد. 

بـه گـزارش »ورزش سـه« و بـه نقـل از روابـط عمومـی فدراسـیون دوچرخـه 
سـواری، نامه لغو مسـابقات در حالی امروز از سـوی بخشـداری احمدآباد مسـتوفی 
بـه فدراسـیون ارسـال شـد کـه پیـش از این نماینـدگان این فدراسـیون، جلسـات 
متعـدد و هماهنگی هـای لازم جهـت برگزاری این مسـابقات با بخشـدار احمدآباد 
مسـتوفی برگـزار کـرده و آنها بـا پذیرفتن شـرایط میزبانی مسـابقات، مقـرر کرده 
بودنـد اقدامـات لازم را جهـت برگـزاری این مسـابقه انجام دهند، اما بـه یک باره 

لغـو رقابت هـا را اعـلام کردند.
فدراسـیون در نظـر داشـت بـا توجـه بـه شـیوع کرونـا و تعطیلی سـه ماهـه اخیر 
مسـابقات، بـرای بالا نگه داشـتن سـطح آمادگی و انگیـزه لازم دوچرخه سـواران 

بـرای مسـابقات آتـی ایـن رقابـت جایزه بـزرگ را برگـزار کند.

حسن یزدانی، محبوب ترین کشتی گیر 
جهان 

بـا پایـان نظرسـنجی اتحادیـه جهانی کشـتی، حسـن یزدانـی به عنـوان محبوب 
تریـن کشـتی گیـر آزادکار جهـان معرفی شـد.

 اینسـتاگرام اتحادیـه جهانـی کشـتی که در چند مـاه اخیر با وجود شـیوع ویروس 
کرونـا و تعطیلـی مسـابقات فعـال بـوده و بـرای مخاطبـان خـود سـرگرمی های 
زیـادی را فراهـم کـرده، اخیـرا اقـدام بـه برگـزاری یـک تورنمنـت مجـازی کرد؛ 

مسـابقاتی کـه جنـگ محبوبیـت بین بـزرگان کشـتی آزاد جهـان بود.
از ایـران محمدحسـین محمدیـان و حسـن یزدانـی در این جـدول 1۶ نفره حضور 
داشـتند کـه محمدیـان خیلـی زود حذف شـد، اما حسـن یزدانی رقبای خـود را در 

رقابـت مجـازی محبوبیت یکی پـس از دیگری شکسـت داد.
بعـد از کنـار زدن عبدالرشـید سـعداله یف، نابغه کشـتی گیر روسـیه در نیمه نهایی 
توسـط حسـن یزدانـی و هوادارانـش، در فینال ایـن تورنمنت مجازی حسـن علی 

اف، کشـتی گیـر آذربایجانی رقیـب یزدانی بود.
نابغـه جویبـاری کشـتی ایـران که نـه تنهـا در داخل کشـور، بلکه در تمـام جهان 
بـه خاطـر رفتار و نوع کشـتی خـود طرفداران زیـادی دارد، در یـک رقابت نزدیک 
توانسـت بـا کسـب 53 درصـد آرا و حـدود 1۶4 هـزار رای قهرمان ایـن تورنمنت 

مجازی شـود.
حسـن یزدانـی را حـالا مـی تـوان بـا اسـتناد بـه ایـن نظرسـنجی محبـوب ترین 
کشـتی گیـر جهان دانسـت؛ کشـتی گیری کـه امید اول ایـران در المپیـک توکیو 

بـرای کسـب مدال طـلا خواهـد بود.

باقدرت برگشتم و دنبال مدال المپیک 
هستم 

احسـان حـدادی بعـد از پشـت سـر گذاشـتن دوران ابتـلا بـه ویـروس کرونـا، 
تمرینـات خـود را در کیـش اسـتارت زده اسـت.  

احسـان حـدادی که به عنـوان مطرح ترین ورزشـکار ایرانـی درگیر بیمـاری کرونا 
شـد، ایـن روزهـا اردوی خـود را در جزیـره کیـش برپـا کـرده و خـودش را بـرای 
بازگشـت بـه روزهـای اوج آماده مـی کند. این پرتابگر دیسـک ایـران که روزهای 
سـختی را در چنـد مـاه اخیـر سـپری کرده، امیـدوار اسـت المپیـک توکیـو برگزار 

شود. 
احسـان حـدادی دربـاره وضعیـت خـود در روزهایـی کـه مبتـلا به ویـروس کرونا 
شـده بـود، گفـت: سـه فروردین مـاه بود کـه حالت کسـل کننـده ای داشـتم. چند 
شـب کـه می خوابیـدم، صبـح  توان بلند شـدن نداشـتم. بعـد از اینکه متوجه شـدم 
بـه ایـن ویـروس مبتلا شـدم، یک روز کـه از خواب بیدار شـدم، حس کـردم نمی 
توانـم نفـس بکشـم. روزهای سـختی داشـتم، امـا پیش خـودم گفتم قطعـا کرونا 

را شکسـت مـی دهم. 
وی افـزود: هـر روزی کـه در بسـتر بیمـاری بـود، یـک درس بـزرگ بـرای مـن 
بـود و متوجـه شـدم که دنیـا ارزش خیلـی چیزهـا را نـدارد. برایم خیلی ارزشـمند 
بـود کـه خیلـی از رقبایـم بـه من پیـام دادند. مسـئولان برخـی از فدراسـیون ها از 
کشـورهایی همچـون آلمان، لهسـتان و آمریـکا پیام دادنـد و ابراز نگرانـی کردند. 
حتـی رابـرت هارتینـگ آلمانـی کـه ارتبـاط خوبـی بـا هـم نداشـتیم هـم بـا من 

گرفت.  تمـاس 
نایـب قهرمـان المپیـک لندن دربـاره وضعیـت فعلی خـود گفت: حـال عمومی ام 
خیلـی بهتـر اسـت. در کیش تمرین مـی کنم و امیـدوارم بتوانم با قـدرت برگردم. 

امیـدوارم المپیـک توکیـو برگزار شـود و من هـم بهترین نتیجـه را بگیرم. 
حـدادی در پایـان گفـت: از همـه مـردم مـی خواهم نـکات ایمنـی را رعایت کنند 

تـا خیلـی زود کرونا را شکسـت دهیم.

رای ۸0 درصدی بلژیکی ها به 
نیمکت نشین شدن بیرانوند در آنتورپ

اغلـب کاربـران یـک سـایت بلژیکـی عقیـده دارنـد علیرضـا بیرانونـد در آنتـورپ 
نیمکت نشـین خواهـد شـد.

بـه گـزارش ایسـنا، علیرضـا بیرانونـد، دروازه بـان ملـی پـوش ایـران کـه در جـام 
جهانـی و جـام ملت هـا بـه میـدان رفـت و در سـه قهرمانـی پیاپی پرسـپولیس در 
لیـگ برتـر بـه عنـوان دروازه بـان اول انجـام وظیفـه کـرد، فصـل قبل بـه عنوان 
مـرد سـال فوتبـال ایـران انتخاب شـد. او در نهایـت با تیـم آنتورپ قـرارداد امضا 
کـرد ولـی بـه دلیـل شـیوع کرونـا و در ادامـه مشـکل ویـزا نتوانسـته وارد بلژیک 
شـود. ایـن در حالـی اسـت کـه تمرینـات تیم جدیـد او از دیروز )دوشـنبه( شـروع 

می شـود.
البتـه تیـم بلژیکـی کـه قدیمی تریـن تیـم فوتبـال ایـن کشـور نیز محسـوب می 
شـود، یـان بوتـه دروازه بـان فرانسـوی را کـه در لیـل و اکسـل حضـور داشـت به 

خدمـت گرفته اسـت.
سـایت voetbal24 از کاربـران خـود سـوال کرد کـه فکر می کند بوتـز فصل بعد 
دروازه بـان اول آنتـورپ خواهـد بود یـا بیرانوند کـه در این نظرسـنجی 80 درصد 
کاربـران بـه بوته رای دادنـد و تنها 20 درصـد از کاربران عقیده دارنـد که بیرانوند 

فصـل بعـد دروازه بان اول تیم بلژیکی اسـت.
بـه گـزارش ایسـنا، بیرانونـد در صـورت نیمکـت نشـینی بـا چالـش جـدی در 
 فوتبـال بلژیـک روبـرو مـی شـود و باید دیـد می توانـد بـه دروازه این تیم برسـد

 یا خیر.

نامهجدیدهفتباشگاهبهفدراسیوندربارهانصرافازادامهلیگبرترفوتبال

ازادامهلیگمعذوریم
خبر

مدیرعامل باشگاه اســتقلال بدون نام بردن از امیرحسین 
فتحی تأکید کرد برخی ها با افکار عمومی بازی می کنند و 
می گویند ۵۵۰ هزار دلار طلب شفر نزدیک به صفر است.

ســعادتمند با کنایه به فتحی: پرداخــت ۵۵۰ هزار دلار به 
شفر، »صفر« اســت؟/ از ســاختار رئال مادرید و بارسلونا 

استفاده کردیم
به گزارش رسانه باشگاه استقلال، دیروز )دوشنبه( جلسه ای 
میان احمد ســعادتمند مدیرعامل اســتقلال با معاونان و 
کارمندان این باشگاه برگزار شــد. مدیرعامل استقلال در 
این جلســه اظهار داشت: خیلی دوست داشتم زودتر با هم 
صحبت کنیم. ما یک خانواده هســتیم که بخشی از کار را 
در باشگاه اســتقلال گرفته ایم. ما در باشگاهی هستیم که 
3۰،4۰ میلیون هوادار نگاهش به اینجاســت. در این مدت 
درگیر کارهای سخت مربوط به تأمین منابع بودیم و نگران 
هم نیســتیم و نمی گذاریم اتفاق بدی برای اســتقلال رخ 
دهد. از شــما می خواهم با انرژی مضاعف، تصور کنید روز 
اول کاری شماســت و با انرژی بیشتری کار را ادامه دهید. 
ســلامت و دیانت در کار مهم است. قطعا شما عزیزان این 
نکات را به خوبی می دانید.وی افزود: خواهشــم این است 
که همه جوانب را در نظر داشــته باشــید و نماینده اصیل 
باشــگاه استقلال باشید. همه باید هم قسم شویم تا حقوق 
از دست رفته استقلال را برگردانیم. این باشگاه باید بزرگی 
کند. این باشــگاه پرطرفدارترین و پر افتخارترین باشــگاه 
ایران اســت. ما بدهی ارزی و ریالــی داریم و این موضوع 
مــا را اذیت می کنــد و تلاش می کنیم تا بــه نقطه صفر 
برسیم، اما کار سخت اســت. باید متحد باشیم و نگذاریم 
اخبار خانواده خارج شــود. پشت هم باشیم و برای باشگاه 
کار کنیــم. باید اتفاقات بــد را جمع کنیم. یک عده تلاش 

می کنند پرونده های اســتقلال را طور دیگری در رسانه ها 
مطرح کنند.

مدیرعامل باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: نباید به خاطر 
عدم پرداخت یک بدهــی، قرارداد جدید امضا و ۵۰ درصد 
به قرارداد قبلی اضافه کنیم. نباید بگوییم وینفرد شفر را با 
ضرر صفر جمع می کنیم و بعــد ببینیم که ۵۵۰ هزار دلار 
باید به او بدهیم. ۵۵۰ هزار دلار صفر است؟ آیا با وضعیت 
مملکت و شرایط کشــور، پرداخت 1۰ میلیارد تومان صفر 
حساب می شــود؟ کل حقوق باشگاه استقلال در ماه 2۰۰ 
میلیون تومان است بعد 1۰ میلیارد، صفر است؟ نمی خواهم 
وارد جزئیات شــوم، اما جالب اســت که عــده ای با افکار 
عمومی بازی می کنند.ســعادتمند در ادامه با اشاره به تغییر 
چارت باشگاه استقلال، تصریح کرد: بعد از مطالعه ساختار 
باشــگاه هایی مثل بارســلونا، رئال مادرید، اتلتیکو مادرید، 
منچســتر یونایتــد و ... چارت آنها را تلفیــق کردیم و بعد 
از بومی ســازی آنها، معاونان و شــرح وظایف را مشخص 
کردیم تا ســاختار شــکل بگیرد. همه بخش ها به صورت 
تخصصی کار دنبال می شــود. عزیزان با مقام بالادســتی 
خود هماهنگ باشــند و در قالب یک خانواده کار را دنبال 
کنیم.در پایان، معارفه رســمی مهندس شــعبانی مشــاور 
اجرایــی و برنامه ریزی و مدیر حوزه مدیرعامل، شــهرام 
عظیمــی معاون مدیریت توســعه و منابع، مهندس مددی 
معاون ورزشــی، مهندس مهدی نوروزی معاون اقتصادی 
و بازاریابی، کفشــدوز مقدم مدیر حقوقی و قیم مدیر روابط 

بین المللی انجام شد.
مدیرعامل پیشــین باشــگاه اســتقلال گفت که حقوق او 
در این باشــگاه حدود هشــت میلیون تومان بوده است. او 

همچنین پاسخ صحبت های علی جباری را داد.

امیرحسین فتحی درباره مصاحبه پیشکسوتان باشگاه 
اســتقلال از جمله علی جبــاری علیه خودش گفت: 
همه کسانی که در استقلال مدیریت کردند، به اندازه 
بضاعت خود زحمت کشیدند. من هم در هفت ماهی 
که از باشگاه خارج شدم، علیه کسی صحبت نکردم، 
اما پیشکسوتان را علیه من تحریک کردند. فتحی به 
این دلیل خیانت کرده که پس از چهار سال، تیم را در 
صدر جدول تحویل داد و رفت. فتحی به این دلیل به 
خیانت متهم می شود که  به گواهی دوست و دشمن، 
بهترین مربی ایران را با کمترین دستمزد آورده است.
وی با اشاره به شایعه حقوق 25 میلیون تومانی خود 
در اســتقلال تصریح کرد: با ایــن دروغ، هواداران را 
علیه من تحریک کردند و دوســتان که می خواستند 
دریافتــی خود را توجیه کننــد، دوبرابر رقم را به من 
نســبت دادند. حقوق ماهیانه من کمتر از 10 میلیون 
تومان و 8 میلیون و خُرده ای بوده است. سعادتمند با 
علــم به این موضوع چنین حرفی )حقوق 25 میلیون 
تومانی( زده اســت. منزوی درباره ایــن اظهار نظر 
عذرخواهی کرد، اما خودشان )ســعادتمند( به خاطر 
تشــویش اذهان عمومی، شــهامت گفتن اشتباه را 
ندارنــد. من طرح دعوی کردم و باید فیش حقوقی ام 

را بیاورند.
مدیرعامل پیشین باشــگاه استقلال در پاسخ به این 
پرســش که آیا دست های پشــت پرده در این اظهار 
نظرها نقــش دارند یا خیر، عنوان کــرد: دقیقاً. مگر 
می شــود 10 هفته متوالی ببریــم و به فتحی فحش 
بدهند؟ اســتقلال بهترین بازی ها را ارائه می کرد، اما 

به من توهین می شد. می گفتند در اصفهان قرار است 
مقابل هتل به تو توهین شود، به یکسری افراد مبلغ 
مشخصی بده یا فلان کار را کن که این اتفاق نیفتد، 
اما این پیشــنهاد را نپذیرفتم. می گفتند در ورزشگاه 
آزادی روی فلان ســکو به تو توهین خواهد شد. من 

گفتم هر کاری می خواهید انجام دهید.
»بــه آنها گفتــم فتحی مطابق نوای ســکوها پیش 
نمــی رود و کارش را انجام می دهــد.«، فتحی که با 
برنامه »آفساید« رادیو جوان گفت وگو می کرد، ضمن 
بیان این جمله خاطرنشــان کــرد: تیمی که می بازد، 
هوادارانش ناراحت می شوند، اما مگر می شود پنج گل 
به صنعت نفت بزنیم و به فتحی توهین شود؟ کسانی 
خط می دادند که دنبال آمدن به اســتقلال و صندلی 
بودند. این دوستان از سادگی جباری استفاده و مرا به 

خیانت متهم کردند.
وی افزود: کسی به استقلال خیانت کرد که در ازای 
40 هــزار تومان به راه آهن رفت و مقابل اســتقلال، 
دستش را مشت کرد. کســی خیانت کرده که با 40 
هزار تومــان و صد کیلو برنج به تیم دیگری می رود. 
کسی خیانت می کند که به اســطوره های باشگاه از 
جمله ناصــر حجازی توهین می کنــد،  عکس او را 
از اتاقش پایین مــی آورد و می گوید آن را پاره کنید. 
جباری مقابل مربی تیم پیشکسوتان استقلال عکس 
حجازی را پایین آورد و گفت او در شهباز بازی کرده 
و غلامحسین مظلومی، منصور پورحیدری و نصرالله 
عبداللهی شــاهینی هستند. همه چیز را به من نسبت 
دادند و حتی کم بود بگویند کرونا هم کار فتحی بود!

 سعادتمند با کنایه به فتحی:
 پرداخت ۵۵۰ هزار دلار به شفر، »صفر« است؟

فتحی: 
خائن کسی است که با 40 هزار تومان 

و صد کیلو برنج به تیم دیگری رفت
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واکنش پزشکیان به احتمال کاندیداتوری اش 
در انتخابات ریاست جمهوری

یازده ماه به انتخابات ریاســت جمهوری باقی مانده و برخی 
رسانه ها از هم اینک، گزینه های احتمالی را برای سیزدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری مطرح می کنند که در همین 
حین، نام مســعود پزشــکیان نیز در میان کاندیدای احتمالی 
اصلاح طلب دیده می شود. برخی از رسانه ها اعلام کرده بودند 
که احزاب اصلاح طلب مسعود پزشــکیان را گزینه انتخابات 
ریاســت جمهوری 1400 مورد بررسی قرار داده و در همین 
رابطه، نماینده مردم تبریز در مجلس با رئیس دولت اصلاحات 
دیدار کرده اســت. مسعود پزشــکیان، نماینده مردم تبریز در 
مجلس، در پاسخ به این پرسش که آیا به منظور کاندیداتوری 
در 1400 با رئیس دولت اصلاحات دیدار کرده اســت، گفت: 
خیر دیداری نبوده اســت. وی در پاسخ به این پرسش که آیا 

برای 1400 نامزد می شوید، گفت: فعلا خبری نیست.

با ۵0 میلیون وام ازدواج چه می توان کرد؟
با یک جست و جوی ساده در سایت های فروش لوازم خانگی 
متوجه می شوید که قیمت وسایل خانه چندین برابر سال های 
گذشــته افزایش یافته؛ مثلا یک یخچال فریزر ساخت ایران 
که خانواده متوســط بتوانند آن را تهیــه کنند بین 12 تا 20 
میلیون تومان، قیمت یک تلویزیون معمولی تولید داخلی 7 تا 
11 میلیون تومان و یک لباسشویی ساخت ایران بین 8 تا 15 
میلیون تومان است. این در حالی است که مخارج یک جشن 
ساده با تخمین قیمت ها بیشتر از وام ازدواج می شود. در واقع 
با 50 میلیون تومان وام دختر می تواند تنها چهار مورد از اقلام 
ضروری یک زندگی را تهیه و پســر نیز می تواند یک جشن 
ســاده برگزار کند، این در حالی است که در دو سال گذشته 
با همین مبلغ می توانســتند تمام جهیزیه عروس را خریداری 

کنند! /خبر نیوز

فحش بنویس، ۵ میلیون بگیر!
گزارشــی از درآمد بعضی از شغل ها در فضای مجازی نشان 
می دهــد که هر بازدید کننده صفحات یا به اصطلاح ســین 
کار ها برحسب فعالیتشان، ماهانه بین 1.5 تا 3 میلیون در ماه 
و کپشن نویس های اینستاگرامی بین 5 تا 50 میلیون در ماه 
درآمد دارند، اما بعضی ها هم روزانه درآمد میلیونی دارند مثل 
هشتگ زن ها که چیزی بین یک تا 20 میلیون در روز درآمد 
دارند. تبریک گو های تولد هم در اینستاگرام داریم که به ازای 
هر تبریک بر اساس معروفیت و البته تعداد فالوئرهایشان بین 
یک تا 20 میلیون دریافت می کنند، اما شــاید باورتان نشود 

یک عده هم هســتند که ماهی بین یک تا 5 میلیون دریافت 
می کنند تا در صفحات اشــخاص خاص مثل افراد چهره و یا 
یک فرد مورد نظر فحش بنویســند و از این راه درآمد کسب 

کنند. / باشگاه خبرنگاران

بخشودگی 100 درصد جرایم مالیاتی برای مشاغل 
آسیب دیده از کرونا

پارســا، رئیس ســازمان امــور مالیاتی در گفتگو با باشــگاه 
خبرنگاران جوان:امسال همچون سال گذشته تمام بدهی های 
مالیاتی که تا پایان دی ماه سال گذشته وجود دارند با تصویب 
ســران ســه قوه درصورت پرداخت تا پایان خرداد در بخش 
تولید، 90 درصد و در بخش خدمات، 80 درصد بخشــودگی 
خواهند داشــت. بدهی هایی که در فاصله بهمن تا خرداد ماه 
باشند 100 درصد بخشــودگی دارند و اگر در دسته مشاغلی 
باشــند که بیشتر تحت تاثیر کرونا بوده اند، این بخشودگی به 
مدت دو ماه ادامه خواهد داشــت و صــد در صد این جرایم 
قابل بخشودگی است. همچنین بر مبنای درصد اعلام شده، 
ماهیانه 2 درصد از میزان بخشودگی کاهش می یابد. به لحاظ 
منطق اقتصادی صلاح هرموردی است که تا پایان خرداد ماه 

از امکان بخشودگی بهره مند شود.

مغز دولت روی موتور چاپ پول قفل کرده است
مظاهری، رئیس کل اســبق بانک مرکزی گفت: موتور تولید 
نقدینگی کماکان کار می کنــد و دولت برای تأمین نیاز های 
بودجه هیچ فکر مشخص و معناداری غیر از چاپ پول ندارد. 
دولت برای تأمین نقدینگی خــود و رفع نیاز های بودجه ای، 
نیم نگاهی به بازار ســرمایه کرده کــه البته خیلی خطرناک 
اســت و اگر دولت این کاری را ادامه دهد، از قرض گرفتن از 
بانک مرکزی خطرناک تر است. زیرا هم شاهد رشد نقدینگی 
خواهیم بود و هم باعث آسیب رسیدن به اعتماد مردم به بازار 
ســرمایه خواهد شد. توصیه ام به رئیس جمهور، معاون اول و 
ســازمان برنامه و بودجه این است که برای آنکه نام نیکی از 
خودشــان به جای بگذارند، فشار اداری و مدیریتی به رئیس 
بانک مرکزی نیاورند تا مجبور نشود خارج از توان خود کاری 

انجام دهد.
 

وزیر بهداشت: استعفا نداده ام
وزیر بهداشت درباره برخی اظهارات درباره استعفایش گفت: 
موضوع اســتعفای بنده صحت ندارد و من اســتعفایی تقدیم 
هیأت دولت نکرده ام. وی افزود: رسیدگی به مشکلات استانی 
دلیل کاهش حضور بنده در جلســات هیأت دولت بوده است.

ســعید نمکی، وزیر بهداشــت، درباره برخی اظهارات درباره 
استعفایش گفت: موضوع اســتعفای بنده صحت ندارد و من 
استعفایی تقدیم هیأت دولت نکرده ام.وی در پاسخ به پرسشی 
درباره دلیل کمرنگ شدن حضورش در جلسات هیأت دولت 
گفت: طی روز های گذشــته بیشتر وقت بنده صرف رسیدگی 
به مشکلات اســتانی بوده و بیشــترین وقت خود را صرف 
برنامه ریزی برای کاهش موارد ابتلا و پیشــگیری از شــیوع 
مجدد کرونا در این اســتان ها کرده ام.وزیر بهداشــت افزود: 
رســیدگی به مشکلات اســتانی دلیل کاهش حضور بنده در 

جلسات هیأت دولت بوده است.
 

انتقاد آقاتهرانی از دعوای نمایندگان بر سر عضویت در 
یک کمیسیون خاص

نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی ضمن انتقاد 
از نمایندگان مجلس که تمایلی برای عضویت در کمیسیون 
فرهنگی از خود نشــان نداده اند، گفــت: از تعداد نمایندگانی 
که جهت عضویت در کمیســیون فرهنگی مجلس ثبت نام 
کرده انــد، به خوبی می توان فهمید کــه نمایندگان تا چه حد 
به مســائل فرهنگی کشور اهمیت می دهند.آقا تهرانی افزود: 
قاعدتاً کمیسیون هایی چون اقتصادی، انرژی و چند کمیسیون 
دیگر برای نمایندگان مهم تر اســت و زمانی که صرفاً ســه 
نفر از نمایندگان در یکی از کمیســیون های مجلس ثبت نام 
می کنند نشان می دهد که آن کمیسیون برای نمایندگان مهم 
نیســت.وی بیان کرد: در حالی که نمایندگان برای عضویت 
در کمیســیون های فرهنگی و برخی دیگر از کمیسیون های 
مجلس تمایلی ندارند، برای عضویت در برخی از کمیسیون ها 
حتی ۶0 نفر از نمایندگان ثبت نام کرده اند و بر ســر عضویت 
در این کمیسیون ها با یکدیگر دعوا دارند.نماینده مردم تهران 
تأکید کرد: قطعاً باید بررســی شــود که این نمایندگان با چه 
هدفی تا این حد اصرار دارند که عضو یک کمیســیون خاص 
شوند و این نقد هایی است که ما مجلسی ها به خودمان داریم 
و قطعاً نبایــد منتظر بمانیم که مردم مــا را نقد کنند و باید 

خودمان نسبت به این اشتباهات خود واقف باشیم.
 

پیش بینی ها و توصیه های منتجب نیا برای انتخابات 
1۴00

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اســلامی با اشــاره به اینکه 

هنوز اصلاح طلبان به موضــوع چگونگی حضور در انتخابات 
ریاســت جمهوری 1400 ورود نکرده اند، گفــت: با این حال 
طبیعی اســت که ذهن ها به سوی برخی اصلاح طلبان مثل 
جهانگیــری یا عارف برود کــه در انتخابات 92 و 9۶ حضور 
در  منتجب نیا  رســول  والمسلمین  داشته اند.حجت الاســلام 
گفتگو با ایســنا، درباره مطرح شــدن برخی اســامی اصلاح 
طلبان برای حضور در انتخابات ریاست جمهوری 1400 اظهار 
کرد: نزدیک به یک ســال تا انتخابات ریاست جمهوری باقی 
مانــده و معمولا گمانه زنی های انتخاباتی در این مقطع انجام 
شده و برخی اســامی مطرح می شوند که طبیعی است، اما تا 
جایی که من اطلاع دارم، احزاب اصلاح طلب تاکنون به بحث 

انتخابات ریاست جمهوری ورود نکرده اند.
وی ادامه داد: شــورا ها یا ائتلاف ها هم در رتبه بعد از احزاب 
قــرار دارند و باید اول بحث انتخابات در احزاب انجام شــود، 
سپس این شــورا ها یا ائتلاف ها به بحث انتخابات ورود کند؛ 
البته اگر مثل دوره های گذشته این شورا ها از قبل تصمیمات 
خود را بر احزاب تحمیل نکنند. در مجموع هنوز اصلاح طلبان 
به موضوع چگونگی حضــور در انتخابات و تعیین نامزد های 
انتخاباتی ورود نکرده اند.این فعال سیاســی خاطرنشان کرد: 
برخی اصــلاح طلبان در انتخابات 92 و 9۶ حضور داشــتند 
و طبیعی اســت که اکنون ذهنیت ها به سوی این افراد برای 
حضــور در انتخابات برود؛ مثلا ایــن ذهنیت در بین اصلاح 
طلبان وجود دارد که اســحاق جهانگیری که در انتخابات 9۶ 
به نفع روحانی فعالیت کرد و در این هفت ســال معاون اول 
رئیس جمهور بود، به انتخابات 1400 ورود می کند مخصوصا 
که مورد حمایت حزب کارگزاران است. افراد دیگری هم مثل 
محمدرضا عارف هستند که ممکن است وارد انتخابات شوند.

 
اظهارنظر وزیر احمدی نژاد درباره دستورهای تلفنی 

روحانی
فعال سیاسی اصولگرا گفت: اینکه مانور خبری بدهند که روز 
جمعه یا پنجشــنبه آقای رئیس جمهور دستوری را به فلان 
دستگاه یا وزارتخانه داده اســت، خیلی مشکل گشا نخواهد 
بود.دســتورات تلفنی حسن روحانی به وزرا و مسئولان کشور 
با بازخورد هایی مواجه شده است. برخی رسانه ها به این اقدام 
رییس جمهور خرده گرفته اند و معتقدند این دستورات باید در 
میدان عمل مورد بررســی قرار گید والبته انتظار دارند رییس 

جمهور میدانی وارد مسائل مهم روز شود و صرافا به دستورات 
تلفنی بسنده نکند.ســیدحمید حسینی وزیر ارشاد دولت دهم 
گفت: دستورات تلفنی رئیس جمهور به دستگاه های مختلف 
ارزش خبری ندارد. باید نتیجه آن دستورات و کار ها به اطلاع 

مردم برسد تا موجب امیدواری جامعه شود.

پیشنهاد عجیب بادامچیان به شورای نگهبان در مورد 
تایید صلاحیت ها

 دبیرکل حزب موتلفه گفت: پیشنهاد می کنم شورای نگهبان 
اختیــار تایید صلاحیت اولیــه را به مــردم بدهد.بادامچیان 
دبیــرکل حزب موتلفــه با بیان این که ما یــک نهاد قانونی 
داریم، ما که قانون اساســی را قبول داریم تصریح کرد قانون 
اساســی گفته اســت احراز صلاحیت و عدم احراز صلاحیت 
دست شورای نگهبان است. از قانون اساسی آمریکا 200 سال 
می گذرد، اگر اینجا باشــد، لابد می گویند چند نســل گذشته 
و نباید آن قانون اساســی باشــد. اما به نظر می رسد شورای 
نگهبان باید روش خود را عوض کند. پیشــنهاد من این است 
که شورای نگهبان به طور اولیه تائید صلاحیت نکند و اختیار 
را بــه مردم بدهد. نزدیک به 15 میلیون فارغ التحصیل دکترا 
و فوق لیســانس داریم. از این 15 میلیون اگر 10 درصد ثبت 
نام کنند و بخواهند خدمت کنند که حق قانونی شــان است، 
می شــود یک و نیم میلیون نفر و نمی شــود شورای نگهبان 
همه ســال پای احراز صلاحیت ها بنشیند، زیرا امکان ندارد. 
پس میدان را باز بگذارد و وزارت کشور هر کسی را که نامزد 
بود ثبت نام کند. در انتخابات معلوم می شــود چه کسانی رأی 
اکثریت دارند، نمایندگان تهران هم باید 30 نفر باشــند دیگر 
31 نفر که نمی شــود. چهار برابر این عدد یعنی 120 نفر که 
رأی اکثریت آوردند این ها را شورای نگهبان مورد بررسی قرار 
بدهــد و اگر از 30 نفر اول صلاحیت 5 نفر مورد تائید نبود به 
ســراغ 5 تای بعدی می روند و به همین ترتیب ادامه می یابد. 
به این صورت دیگر هیچ کس نه مدعی رد صلاحیت است نه 
چیز دیگری. شورای نگهبان این سال ها خیلی زحمت کشیده 
است. بهترین راه این است که اختیار را پای مردم بگذارد. در 
تهران اگر 200 هزار نفر ثبــت نام کنند نهایتا 100 نفر رأی 

اکثریت می آورند.
منبع: تابناک

بخشودگی ۱۰۰ درصد جرایم مالیاتی برای مشاغل آسیب دیده از کرونا/ مغز دولت روی موتور چاپ پول قفل کرده است
/ فحش بنویس، ۵ میلیون بگیر!/ با ۵۰ میلیون وام ازدواج چه می توان کرد؟

511/1ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکتربتحیدریه

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانــون و ماده 13 آئین نامه قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره 
1398۶030۶00۶003273 هیات دوم موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
حــوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفــات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای محمد امین 
نادری فرزند عباسعلی به شماره شناسنامه 8 صادره از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یک 
در بند  مغازه به مساحت 49/34 متر مربع ) چهل ونه وسی و چهار و صدم متر مربع( قسمتی 
از پلاکـ 83 فرعی  از اراضی موســی آباد پلاک 2 اصلی  دهســتان اربعه واقع در خراسان 
رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت حیدریه خریداری از محل مالکیت کربلایی محمد 
تقی نجاتیان محرز گردیده اســت. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در 
دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشــار در  شــهرها منتشر تا در 
صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین 
آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  
معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر 

به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/11 .تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/27
سید محمد حسینی - قائم مقام  رئیس واحد ثبتی تربت حیدریه

************************************************
511/2ادارهکلثبتاسنادواملاکاستانخراسانرضوی
ادارهثبتاسنادواملاکحوزهثبتملکتربتحیدریه

هیاتموضوعقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانــون و ماده 13 آئین نامه قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ســاختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دســتور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/20 و برابر رای شماره  
1398۶030۶00۶003175 هیات دوم موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای ناصر نجارباشی 
بایگی فرزند علی اکبر به شماره شناسنامه 700۶ صادره از بایگ  نسبت به سه دانگ مشاع 
از ششــدانگ یک باب ساختمان به مســاحت 188/۶4 متر مربع  ) یکصد وهشتاد و هشت 
وشصت و چهار صدم متر مربع ( قسمتی از پلاکـ 49۶ فرعی از  اراضی روسی پلاک 292  
اصلی دهستان مه ولات واقع در  خراسان رضوی  بخش دو حوزه ثبت ملک تربت حیدریه 
از محل مالکیت  خود متقاضی وبرابر رای شماره 1398۶030۶00۶003174 هیات دوم ماده 
یک  قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی  خانم مرضیه عیدی بایگی فرزند ســتار بشماره شناسنامه 17 صادره از 
بایگ نسبت به سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 188/۶4 متر مربع 
) یکصد وهشــتاد وشصت و چهار صدو مترمربع( قســمتی از پلاک 49۶ فرعی  از اراضی 
روسی پلاک 292 اصلی دهستان مه ولات واقع در خراسان رضی بخش دو حوزه ثبت ملک 
تربت حیدریه از محل مالکیت خود متقاضی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین 
نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار 
در  شــهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند 
باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک 
تســلیم و رســید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت 
به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل 
تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به 
دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور 
ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 1399/3/11. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/3/27
سید محمد حسینی - قائم مقام  رئیس واحد ثبتی تربت حیدریه

******************************************
511/3سازمانثبتاسنادواملاککشور

ادارهکلثبتاسنادواملاکخراسانرضوی
در اجرای آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای  فاقد 
سند رسمی و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی مصوب 1390/9/20- املاک واحد ثبتی تربت جام به شرح ذیل آگهی می گردد. 
1- برابر رای شــماره 1398۶030۶00700085۶ -98/10/7 تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی آقای سهراب حقیقی بشیرآبادی در ششدانگ یک باب منزل به مساحت 244/20 
متر مربع پلاک 1880 فرعی از 3 اصلی واقع در خراســان رضوی خریداری از مالک رسمی 
آقای قلیچ یوسفزاده محرز گردید اســت.2- برابر رای شماره 1398۶030۶007000857-
98/7/10 تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سهراب حقیقی بشیرآبادی در ششدانگ 
یــک باب منزل به مســاحت 248/70 متر مربع پلاک 1880 فرعــی از 3 اصلی  واقع در 
خراسان رضوی خریداری از مالک رسمی آقای یوسف یاریپور محرز گردیده است. 3- برابر 
رای شماره 1399۶030۶007000394-99/3/18 تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای 
ســعید حدادی رونجی در ششدانگ یک باب منزل به مساحت 188/8 متر مربع پلاک 35 
فرعی از 908 – اصلی واقع در خراسان رضوی خریداری از مالک رسمی آقای محمد یوسف 
اسحاقی یوسف آبادی از سهم لارث محمد اسحقی محرز گردید است. 4- برابر رای شماره 
1399۶030۶007000392-99/3/18 تصرفــات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای فضل 
احمد شامی در ششدانگ یک باب منزل به مساحت 17۶/5 متر مربع پلاک 5 فرعی از 3- 
اصلی واقع در خراسان رضوی خریداری از مالک رسمی آقای جان میرزا خانی خویرد محرز 
گردیده اســت.5- برابر رای شماره 1399۶030۶007000399 تصرفات مالکانه بلامعارض 
متقاضی  خانم گلثوم خلقی جامی در ششدانگ یک باب منزل به مساحت 128/30 مترمربع 
پلاک فرعی از ۶95 اصلی واقع در خراســان رضوی خریداری از مالک رسمی آقای محمد 
عظیم خلقی جامی محرز گردیده است. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قا آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
واراضی وســاختمانهای فاقد سند رسمی وماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت 
به فاصله 15 روز از طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشــار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه 
اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی در 
محل تا دو ماه وهمچنین برای آگهی اصلاحی ظرف مدت یکماه اعتراض خود را به  اداره 
ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند و معترض باید  ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی دادخواست به 
اداره ثبــت محل تحویل دهد کــه در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی 
دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می 
نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: 

1399/3/27 .تاریخ انتشار نوبت دوم: 1399/4/12
سید مجتبی جوادزاده- رئیس ثبت اسناد واملاک تربت جام

مفقودی
کارت – ســند و برگ ســبز موتورســیکلت باختر تیپ CG125  مدل 1385 
به شــماره پــلاک 83787 - 7۶7 شــماره موتــور  759089 شــماره تنه 
NEA**125B8510580 مربوط به نادر یاور بشــیر آبادی مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط میباشد.

شرایطویژهاشتراکانبوه
روزنامهصبحامروزبرای
پیکموتوریها،باربریهاو

شرکتهایخدماتی

با ما تماس بگیرید:
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